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Hoewel de zon overvloedig scheen, heeft de redaktie van uw lijfblad zich 

toch weer uit de naad gewerkt om nog een laatste nummer voor de zomer uit 

te brengen. Als dit nummer bij u in de bus valt, zijn wij of op vakantie 

( de gelukkigen onder ons ), of op studiereis naar IJsland (de Bchte stu

denten uit de redaktie), of aan het studeren voor tentamens (de zielepie

ten dUs). 

Kortom, wij zijn tot ongeveer eind augustus niet aanwezig voor de stroom 

kopy-Ieveraars die iedere maand weer voor onze deur staat. te drinc;en, 

(nou ja, ••• atroom ••• ; we zouden best nag wat meer stukken van onze lezers 

willen! Dus (kleine hint), besteedt uw vakantie eens aan de schrijverij). 

Dit nummer staat weer bol van de aktualiteit: de zware metaal (V.M.F. en 

Stork-Werkspoor); interview met minister Pais; I.E.B.-herprogrammering; 

nieuw nummer Tijdschrift Politieke Ekonomie (het 5-de nummer, dat tevens 

het eerste schijnt te zijn); uitslag verkiezingen, enz., enz., enz ••.•... 

Kortom, de hele vakantie leesplezier voor ul 

Rest ons nog u allen een zonnige, prettige vakantie toe te wensen en 

iedereen weer gezond, bruin en uitgerust terug te zien in september. 

En natuurlijk last but not least (we spreken een aardi g woordje over de rrens 

zoals u ziet) heel veel dank voor het vele type-Vlerk, dat dit keer weer 

mevrouw v. d. Horst en Jaau de Mare voar hun rekenin g namen. 

pag. 3 lntervieuw met minister Pais van onderwijs 
pag. 6 lEB na de herprogrammering 
pag. 7 Rond uit de Raad; Ben Sanders 
pag. 8 Reacties en uitslagen betreffende de verkiezingsuitslaf 
pac;.10 De zware metaal en de scheepsbouw in de moeilijkheden 
pag.13 De AktieGroep Ekonomen bestaan tien jaar 
pag.14 Innovatie; het nieuwe toverwoord; ~ChOt6~ ~.ll h i ~r0~~!' 

pag.16 Herprogrammering; Oostendor:; 
pag.17 Hannover Messe 
pag.18 Tijdschrift Politieke Economie aflevering 5 

Vlak voor het ter perse gaan van deze aflevering van Rostra vernamen wij 
dat de.heer Noortman maandag 19 juni 1978 om 16.00 uur benoemd zal worden 
tot BU1tengewoon Hoogleraar in de Verkeers en Vervoerseconomie. 
De heer Noortman zal zijn hoogleraarsambt openlijk aanvaarden door het uit
spreken van een rede in de Aula der Universiteit. 
De redactie van Rostra spreekt hierbij zijn gelukwensen uit en dank de heer 
Noortman voor de door hem bewezen diesten aan Rostra. 



INTERVIEW MET 

MINISTER PAIS 

Een breed en uit gevarieerde problemen opgebouwd werkterrein. Eenwerk

week van gemiddeld 100 uur. Ove~leg plegen, knopen doorhakken, regelma

tige konfrontaties met de Tweede Kamer. En last but not least, inter

views weggeven. Ziedaar grof het profiel van een willekeurige minis

tersfunktie. 

Sinds december zetelt een onberispelijk gekleed, klein en druk baasje 

aan de Nieuwe Uitleg in Den Haag. Daarbij de toenmalig vakante post op 

Onderwijs invullend. Recht voor de zetel, de beleidsruimte. Klein na

tuurlijk, want de sombere rekenmachines nemen veel plaats in (er moet 

ook hier bezuinigd worden !).Het uitzicht op een vriendelijk grachtje 

vermocht niet te verhullen, dat binnen een fris-groene plant node ge

mist werd. Gelukkig hadden we er een bij ons en Pais bleek deze atten

tie zeer op prijs te stellen. 

stimulerend 
Na een lange en turbulente forma' 
tie-periode is de genoegzaam be
kende dr. A. Pais tot Minister van 
Onderwijs verkozen. Gezien de 
veelheid en de omvang van de pro
blemen bepaald geen reden om da
gelijks juichend ten tone Ie te 
verschijnen. Pais oordeelt ech
ter positief en noemt zijn nieu
we werkkring per saldo uiterst 
stimulerend. Niet in de laatste 
plaats omdat zijn huidige poli
tieke funktie veel meer een be
leidsbepalend karakter heeft. 
Dat beleid bepalen noemt Pais 
het meest kenmerkende aspekt van 
zijn funktie. In belang v~r uit
stekend boven het ook niet te on
derschatten management-werk op 
het departement. De eerste resul
taten van het ministeriile denk- i 
werk -een beleidsnota- zullen 
voor het zomerreces aan de Kamer 
aangeboden worden. 

"Ik heb de indpuk dat de meeste mensen 
die mij kennen, er ook wel van op de 
hoogte zijn van welke politieke kleur 
ik ben ... ". Op de vraag of het 

misschien een voordeel is, dat 
hij op landelijk niveau niet 
zo'n bekendheid genoot als par
tijpoli tikus. 
Ook het feit dat Pais geen onder
wijs-specialist pur-sang was lijkt 
nu niet meer van belang. Een peri
ode van naarstige inwerk-arbeid 
heeft jn positieve zin zijn sporen 
achtergelaten. Pais was beter op 
de hoogte dan wij met z'n driein 
tezamen ! 

Dr. A. PAIS 

vegetarisme 

Na onze voorzichtige veronderstel
ling dat hij bij al die drukte 
toch zeker weI baat zou hebben van 
zijn gezonde levenswijze, luidde 
het (ongetwijfeld enig juiste) ant
woord: "Aoh ... vegetarisme doet niemand 
laJaad hoor. MaaP het is inderdaad in me
nig opzioht een fysiek zware funktie." 
"Hoe lang hoopt u het te doen ?" 
"Ik heb dam> wel eens uitspraken over 
gedaan, maar ik zou nu willen zeggen: 
In paal' jaar is uit beleidsmatig oogpunt 
niet veel. Een periode van vier jaar is 
tooh wel het minimum en Wee peri odes ma
ken het pas mogelijk om 'n gl'otel'e mate 
van kontonu£teit in het beleid te verze
kel'en." 
"Uw voorgangers hadden ongetwijfeld 
dezelfde ideein, maar zij hadden 
het toch ook niet zelf in de hand." 
"Nee, maar missohien zijn wij met dit ka
binet wel in staat om in een kOl'tere pe
riode al een hele hoop dingen goed te 
doen." 

bezuinigingen 

Onze sugges'tie om dan maar snel 
over te gaan tot de werkelijk 
serieuze zaken moest even ver
werkt worden. 
" ij bedoelt ... eh ... koffie ? " 
Eigenlijk helemaal geen slecht 
idee natuurlijk. En toen gingen 
we over de bezuinigingen praten. 
"Kunt u inmiddels, bijna een 
half jaar na de regeringsver
klaring, iets konkreter zijn 
over uw bezuinigingsplannen?" 
"Het is zo dat voor het zomel'reees 
(eind juni) de ombuigingsplannen bij 
de Kamel' moe ten liggen. Zo ongeveer 
de tijd dat uw blad versohijnt dus. 
Wat dat betl'eft zou er geen enkel ge
heim gesohonden worden, als ,ik u nu 
uitvoerig uit de daeken zou daen, hoe, 
WaaP, hoeveel en wanneer en zo .•. 
Dat bergt u dan op dat bandje op en 
dat komt dan pas over zo In anderhalve 
maand ,in de openbaaPheid. MaaP ja . .. " 

vervoi. ~ op pas. 4 
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vervole van pag. 3 

gezond verstand 

Echt konkreet ging dus niet door. 
WeI wilde Pais ons een kijkje 
gunnen in de keukeri van het ka

-binet en in zijn eigen potje. 
Van meet af aan was natuurlijk 
duidelijk dat er bezuinigd moest 
worden. De bekende l%-operatie 
luidde wat dat betreft het af
remmingstijdperk in. C.P.B.-bere
keningen ("een gewoon gezond ver
stand wil daarbij ook nog weI 
eens helpen") 'leidden vervolgens 
tot de konklusie dat de ruimte 
voor de private sektor toch nog 
te beperkt zou blijven. 

onaardig 

"I8 het niet onaardig tegenover het ka
binet om bijna gelijktijdig met uw be
zuiniging8voor8tellen een eisenpakket 
van bijna 1 miljard op tafel te leggen? " 
"Die beriqhten heb ik ook gelezen. Ik 
moet u eahter zeggen dat ze niet van mij 
aikom8tig zijn. Het 8preekt vanzelf dat 
over een groot aantal zaken diskussies 
plaatsvinden in het Catshuis. Maar ik 
maak er geen gewoonte van om daarover 
naar buiten te kleppen". 

ingehuurd 

Pais realiseert zich natuurlijk 
weI dat dit soort makkelijke prin
cipes moeilijk operationeel te ma
ken zijn. Maar daarvoor, zegt hij, 
is hij met de anderen juist 'inge
huurd I. Hij noemt nog Van den Doel, 
die in die richting een paar id~ 
en ontwikkeld heeft. 
"Maar Van den Doel benadrukt toah ook, 
da t er een bereidheid to t medewerking Van 
alle betrokkenen nodig is, en dat die be
reidheid niet uit de lucht komt vallen. 
In dit verband is het over leg met de me
,disahe speaialisten voor.uw beleid wel 
eens als toetss teen genoemd." 
"Inderdaad, en eind mei komt deK .H.M. G. 
op bezoek om o. a. over de salarissenpro
blematiek te spreken." 

Pais wenst echter te benadrukken, dat als 
er offers gevraagd worden dit niet ge
beurt door "een aantal sahraperige lieden 

In dit verband wees Pais erop 
dat Den Uyl reeds genoodzaakt 
was om boven de 1% nog 4 mi~ard 
extra te bezuinigen. Tijdens de 
formatie hanteerde de laatste 
zelfs magische formuleringenas 
"1% + 4 miljard plus". Daar moe
.ten we het, voor wat de omvang 
betreft, voorlopig ook maar op 
houden. 

~ ________________________________________ ~Iin Den Haag, die er een pervers genoegen 

Inmiddels is Pais druk be.~ig ge
weest .zijn aandeel in de opera
tie voor te bereiden. AIle pos
ten op zijn begroting (in totaal 
zo'n 20 miljard) zijn doorgelicht. 
De aannames die .er aan ten grond 
slag lagen zijn bestudeerd. De 
kostenstruktuur is bekeken (80-
85% van de begroting bestaat uit 
loonkosten!).En toen is Pais aan 
het schrappen gegaan. Daarbij vol
gens zijn toelichting natuurlijk 
rekening houdend met het doel 
de hele bezuinigingsoperatie: de 
verbetering van de ekonomische 
struktuur en de verg,roting van de 
werk·gelegenheid. Een volmondig 
"Ja, beslist" krijgen we te 
op onze vraag of hij vindt erin 
geslaagd te zijn om zowel aan de 
eis van bezuiniging als aan de 
werkgelegenheidsdoelstelling vol
daan te hebben. 

"Ik heb de indruk dat de mees
te mensen die mij kennen. er 
ook weI van op de hoogte zijn 
van welke politieke kleur ik 
ben •••••• " 

smaken om mensen in hun gevoeligs te 
li,~h,um,sa~el te raken, nl. in hun porte

" "Men moet zich goed bedenken 
die offers gevraagd worden !" 

n de huidige sociaal-economische 
rde moet bij lagere groeitempi de 
ollectieve sektor nu eenmaal ook 

bogen worden. Strukturele pro-
emen als werkloosheid vragen me

om zo'n oplossing, aldus d~ be
les samenvattend, 

5 opnieuw te konfronteren met 
n oud-collega. Van den Doel heeft 

- de Minister natuurlijk ook 
oeKenOle - heel andere les geleerd. 
"Vanzelfsprekend beschouw ik de quartaire, 
of liever gezegd de soaiaal-culturele 
sektor als een groeisektor, waarin een 
hoop redelijke en zelfs urgente behoeften 
te vervullenzijn . De werkgelegenheid zou 
dan ook met name in deze sektor opgevoerd 
kunnen worden. Maar voor mij hoeft zoiets 
nie t automatisah een vergroting van de 

• __ ~ ________ ~~ __ ~ ______________________ .Jkollektieve sektor te betekenen . Ik vind 
nl. dat we serieus moeten zoeken naar mo-

w.o.-ve er 

Duidelijk zal natuurlijk zijn, 
dat met name het W.O. eenveer 
moet laten. Pais liet ens welis
waar deze konklusie "als geschool
de ekonomen" zelf trekken, maar 
daar hadden we geen moeite meer 
mee, toen we eenmaal zijn lijstje 
met topprioriteiten mochten ver
nemen. Kleuter- en lager onderwijs, 
vrouwenemancipatie en volwassenen
edukatie komen op de eerste plaats 
bij Pais. Dat neemt niet weg, dat 
de problemen in het H.B.O. en het 
W.O. voortdurend aandacht krijgen. 
In het P.O.O. ("u weI bekend?" ... 
"Nee !" "Nou dat moet u toch we
ten") i51 men er druk mee bezig. 
Maar, "het is duidelijk dat er 
daar niet meer als een reele nul
lijn inzit." 
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I 
"Toah lijkt met name de kompensatie voor 
de kinderbijslagplannen van het kabinet 
helemaal te passen in uw beleid. We zaten 
als het ware op deze reaktie van u te 
wach ten. " 
"Nou, dan hebben de krantenbe;roichten uw 
wensen in elk geval verhoord." 

Zoals reeds vermeld maken de loon
kosten het overgrote dee l uit van 
de begroting van O. & W. Is het 
voor Pais dan niet extra moeilijk 
om te bezuinigen nu hij, anders 
dan zijn voorgangers, de steun 
mist van een tamelijk rigoureus 
inkomensnivelleringsbeleid ? 
"Och voor dit kabinet geldtnatuurlijk 
dat de lastenverdeling 'bij de diverse 
ombuigingen plaats zal vinden volgens 
het prinaipe, dat'de zwaarste lasten 
drukken op de sterkste schoUder8. Wat 
dat betreft is er tussen de laatste ka
binetten sleahts sprake van een estafet
te, zij het dan dat de definitie van 
wat de sterkste 8chouders zijn, kan va
rieren. " 

gelijkheden om hier de rol van het parti
kuliere initiat-£ef te vergroten . Ik denk 
daarbij aan bepaalde begro tings'- en fi 
nanaieringsmechanismen die geen vergro
ting van de belastingdruk tot gevolg heb
ben. Want vergeet niet dat deze sektor 
zo'n grote rol speelt in het dagelijks 
leven, da.1: kollektivering ervan grote 
konsekwenties kan hebben voor de vrijheid 
van de mensen." 

vakgroepen 
De tijd dringt, en we willen nog 
wat andere zaken aan de orde stel
len. Studenten in de vakgroep bij
voorbeeld. Pais reageert nogal for
meel. Verwijst naar de formulering 
in de WUB en noemt de experimen
teermogelijkheden. 
"Staat u zelf misschien sympathiek tegen

over dit idee ?" 
"Ik heb jarenlang gefunktioneerd in de 
vakgroep micro, waar steevastde kandidaat
aaaistenten in vertegenlvoordigd waren. Op 
voet van gelijkheid hebben ze meegesproken 
en ik heb daar nooi t rampen van ondervon
den. Voor het algemene geval vind ik toch 
dat we ona aan de wet moeten houden." 

vervol~ O~ pag. ? 



vervolf. van P8~. 4 

visie 

Omdat de beleidsnota nog 'niet aan 
de Tweede Kamer aangeboden was, 
kon Pais alweer niet konkreet uit
weiden over zijn beleidsplannen be
treffende O.a. de struktuur van 
het hoger onderwijs. Een deel van 
zijn basisfilosofie wilde hij ons 
echter niet onthouden. 

Pais beschouwt onderwijs enerzijds ' 
als een op zich zelf staand goed, 
dat mede dient om aan mensen be
vrediging te schenken. Belangrijk 
voor ontploo1ing, verdieping, kort
om v~~r alles wat de menselijke in
teresse beter tot zijn recht doet 
komen. Daarnaast is onderwijs we
zenlijk voor de inpassing in het 

, sociaal-ekonomisch proces. En hier 
knelt het een en ander. Beter ge
zegd: hier knelt er iets bij de 
(tertiair-) onderwijs-genieters. 

vraag-aanbod 

In de loop van de eeuw is tertiair 
onderwijs steeds meer een gemeen
goed geworden. Genoot in het begin 
van deze eeuw nog slechts \% van 
de bevolking hoger onderwijs, in 
1990 zal dit 5% zijn. Een verande
ring in de vraag - aanbod verhou
dingen is van deze ontwikkeling 
het gev olg. In de tertiaire sektor 
hanteert men, aldus Pais, nog 
steeds een verwachtingspatroon 
(t.a.v. beginsalaris, carrieremo
gelijkheden e.d.), dat niet meer 
in overeenstemming is met de voor 
hun relevante marktverhoudingen. 
Onderwijs wordt, ten onrechte nog 
te veel beschouwd als het gouden 
sleuteltje voor de toekomst. Pais 
pleit dan ook sterk voor een ver
andering in dat verwachtingspa
troon: "want de massaliteit van 
hen die hoger onderwijs volgen zal 
onvermijdelijk konsekwenties heb
ben voor de aard van het werk en 
d e b e loning ervan." 

verwachtingen 

A1S ekonomen zagen we natuurlijk 
nog een andere mogelijkheid. 
"fiaarom d{e vel'Wach tingspatronen benadruk
ken , en niet bijv. marktbelemmeringen als 
s tudentens tops , closed-shops e.d. wegne
men. De vraag - aanbod verhoudingen zou
den dan tooh meer explioiet worden. Je 
hoeft dan niet meer te ' vel'Waohten '; ge
",oon rondkijken is al voldoende ?" 

"Ik gelooJ ook dat de aard van de werk
kring niet helemaal zander betekenis is . 
In Amerika bijv . heb ik meegemaakt dat 
het gewoon is om juis t vanwege die ont
plooiing cen aantal jaren te gaan stude
ren o Het is interessant, want je werkt 
40 uur in de week en daaPnaast heb je 
een terrf'in waarin je je verdiept, zon
del' dat je daarin nu direkt professor 
wilt worden . 20 moet u mijn opmerking 
over het ve.rwaohtingspatroon zien." 

"En wat betreft die toetreding. Ik hoop 
dat de visie die ik eerdaags op tafel 
zal leggen, waarborgen kan bevatten op
dat numeri fixi so veel mogelijk tot 
het verleden zuUen behoren." 

Een visie waarin de plannen voor 
een herstrukturering van het ter
tiaire onderwijs ongetwijfeld cen
traal zullen staan. Pais kon hier-

,over nog niets _zeggen, maar we mo
gen aannemen dat het o.a. gaat om 
een (beperkte) integratie van H.B.O. 
en W.O., verkorting van de pr6-
doktorale studiefase en invoering 
van een meer op specialisatie ge- . 
richte post-doktorale fase. Kortom 
een meer gedifferentieerde struk
tuur van het hoger onderwijs 

titels 
Pais' opmerkingen over optimale 
en maximale kennisverwerving en 
over een bet ere allokatie van m.n. 
menselijke energie (± 40% van de 
eerstejaars studeren niet af:) 
rechtvaardigt deze konklusies. 

"Gaat u oak de titels afsohaffen ?" 
"Nee hoor, .•. zeg nou zelf, het i s tooh 
Zeuk am drs. op je deur te zetten." 
"Of op de postgiro ?" 

Noor de Bruin 
'Ibn van der Peet 
Auke Uilkema 

EEN DAGJE MINISTER 

Donderdag 11 mei, de trein van 12.09 
naar Den Haag. Een heel klein beetje 
zenuwachtig, een heel groot beetje 
hunkerend naar koffie, helaas, het 
Wagons-Lits karretje blijkt op een 
andere trein ingezet te zijn. 
Den Haag Centraal l ijkt net Schip
hoI, maar goed, over onze moderne ar
chitektuur zou ik het niet hebben. 
Na de koffie richting Nieuwe Uitleg1. 
Op de Korte Voorhout passere~ we een 

Er verschijnt een (hele aardige, mag 
ik weI zeggen) jongeman, die van de 
voorlichtingsdienst van het ministerie 
blijkt te zijn. Handjes geven en we 
krijgen wat informatie over de gang 
van zaken (we hadden tijd genoeg, 
want Pais liet een half uur op zich 
wachten), en ookvertelde hij wat over 
zijn werk (hij heeft met verechillen
de mensen gewerkt, Klein bleek een 
leuke baas). Dat werk houdt in het 
uitgeven van persberichten ·etc. en 
het bijzitten bij interviews. 
Deze mensen zijri zeer op de hoogte 
van alles, helaas praatte hij zijn 
mond niet voorbij, tenminste wat be
treft allerlei politieke beslissingen 
e.d. (Want als rechtgeaarde journa
listen zijn wij natuurlijk a~leen 
maar op primeurtjes uit, desnoods ko
men we die te weten met slinkse prak-
tijken). ' 
Eindelijk, het "grote moment" is aan
gebroken, we betreden door een met 
goud en blauwe verf beschilderde deur 
een halletje, daarachter pas de ka
mer van Pais. De jongen van de voor
lichtingsdienst had ons verteld, dat 
de gang waaraan deze kamer ligt in 
het algemeen de "gouden gang" genoemd 
wordt, niet aIleen vanwege de gouden 
beschilderingen, maa r ook vanwege de 
"hoge heren" (zoals daar zijn minis
ter, staats-secretaris, ' directeur
generaal) die daar hun kamers hebben. 
In de kamer dus, nemen we plaats in 
luxe-fauteuils. De wanden zijn be-

enorme begrafenisstoet, met rijen toe. ,l. .. ~~~ __ ~~ __ ~~~ ____ ~ __ ~~-. __ ~~~ 
schouwers en veel agenten om de boel 
af te sluiten. Het duurt enige tijd 
voordat we doorhebben dat de betref
fende overledene Ko van Dijk is. 
Na deze treurnis tooh maar opgewekt 
een bloemenwinkel binnenges tapt Dm 
a lda ar een grote palm voor Pais te 
kopen. Je kan niet met lege handen 
aankomen, nietwaar? 
De Nieuwe Uitleg gevonden (na een 
snelle speurtocht van Auke, die over 
padvinderskwaliteiten beschikt), dit 
blijkt een heel rustig, mooi grachtje 
met veel bomen en redelijk schoon wa
ter. Ons ulteindelijk doel, het'mi
nisterie, blijkt een groot gerestau
reerd pand te zijn. 
We lopen de trap op, wat verwonderd 
nagekeken door twee heren in keurig 
pak gestoken, die zich duidelijk af
vragen wat dat jonge schorum (behal
ve Ton, die had voor de gelegenheid 
een pak aangetrokken) daar komt doen. 
Op naar de portier, die ons verwiijst 
naar de kamerbeheerder (dat die nog 
bestaat!). Een vriendelijke, oude 
baas. die ons in de wachtkamer nee'r
plant. Wij wat onwennig rondkijkend 
en telkens opschrikkend van openzwie
pen de deuren, waar diverse Hoge Heren 
alsof ze gelanceerd worden uitschie
ten om dan met' kwieke pas weer achter 
een andere dear te verdwijnen. Deze 
vlotte akties ontlokken ons de opmer
king dat er blijkbaar toch'nog ambte
naren zijn die van ,opschieten houden. 

hangen met immense wandkleden, het 
plafond is helemaal beschilderd. 
Pais biedt ons zelfs sigaretten aan, 
dit (zo was ons al verteld) deed hij 
toen hij net minister was helemaal ' 
nooit, hij is fervent niet-r6ker. 
Een meevallertje voor ons dus. 
Bijna aan het eind van het interview 
komt de kamerbewaarder binnen om te 
zeggen dat "de ambassadeur" er is. 
Toch praten we nog een minuut of tien 
verder, hetgeen ons het twijfelach
tige genoegen deed smaken een beetje 
belangrijk te zijn, de "ambassadeur" 
moest op ons wachten. 
Na het afscheid nog even op een ter
rasje, en tot de konklus1e gekomen 
dat het eigenlijk ontzettend leuk was 
om zo'n interview te doen, van alles 
te bekijken en te horen hoe het daar 
gaat. AIleen blijf je altijd met de 
kater zitten dat een uur te kort is. 
Helaas heeft een minister het drukker 
dan je denkt (een kleine notitie is 
hier op , zijn plaats: Rostra is Minder 
belangrijk dan wij soms weI eens den
ken). 
Een leuke ervaring, voor herhaling 
vatbaar (bv. oud-ministers, als dat 
lukt), we ontwikkelen plannen in die 
richting, maar daarove·r later mis
schien. 

NdB. 

5 



RERPROGRAMMERING :IEB 
De redactie van ROSTRA heeft mlJ 

verzocht een stukje te schrijven over 
het vak Internationale Economische 
Betrekkingen naar aanleiding van het 
artikel van Jan Blom in ROSTRA no. 62. 

In wat voigt zal ik kort ingaan op 
de plaats en betekenis van dit vak in 
de economische theorie, de huidige en 
te verwachten positie van dit vak aan 
onze faculteit en de onderwerpen die 
aan de orde zouden kunnen worden ge
steld als de uitbreiding tot 350 uur 
in het prekandidaats in het kader van 
de herprogrammering zijn beslag 
krijgt. Wat dit laatste betreft beperk 
ik mij uitdrukkelijk tot enige vrij
blijvende suggesties in reactie en 
aanvulling op het genoemde artikel van 
Jan Blom, daar de leerstoel IEB momen
teel vakant is en het programma in 
goede samenwerking en overleg met aile 
betrokkenen door de nieuw te benoemen 
hoogleraar zal moeten worden vastge
steld. 

Hoewel de verzelfstandiging van 
IEB tot apart vak aan de Nederlandse 
economische faculteiten van na de 
tweede wereldoorlog dateert, hebben 
vraagstukken aangaande de economische 
betrekkingen tussen nationale volks
huishoudingen in de algemene leer en 
geschiedenis van de economie altijd 
een belangrijke plaats ingenomen. In 
de 17e en 18e eeuw kreeg de vorming 
van krachtige nationale staten in 
Europa zijn beslag en de grondleggers 
van de politieke economie (Smith, Ri
cardo) en hun voorlopers (Hume) gin
gen ui tvoerig in op de consequenties 
die hieruit voortvloeien voor de cate
gorie van menselijk handelen die zij 
ana 1 ysee rden. 

theorie 
De door Ricardo vero~derstelde im

mobiliteit van produktiefactoren over 
de landsgren~en heen le;dde tot de 
formulering van een internationale 
versie van de klassieke prijs- en 
waardeleer ter verklaring van het 
voordeel van internationale handel. 
Oe mercantilistische betalingsbalans
opvattingen inspireerden Hume tot een 
diepgaande analyse van de rol van het 
geld in het internationale verkeer. 
De invloed ' van de diverse maatregelen 
die nationale overheden kunnen tref
fen met betrekking tot economische 
transacties tussen ingezetenen en 
niet-ingezetenen is vanaf het begin 
onderwerp van studie geweest voor 
aile grote economen. I 

De ontwikkeling van de theorie der 
internationale economische betrekkin
gen is sterk beinvloed door allerlei 
historische ontwikkelingen waardoor 
problemen ontstonden die om een op
lossing vroegen. Zo was de handels
theorie van Ricardo het gevolg van 
het streven naar vrijhandel op grond 
van de be 1 angen van een "bep'aiil de 
maatschappelijke groepering - de libe
rale burgerij - die ingingen tegen 
de belangen van een andere maatschap
pelijke groepering ~ de adellijke 
grol1dbezitters. De betal ingsbalans-. 
theorie die in de dertiger jaren van 
deze eeuw werd ontwikkeld was het g~
volg van de internationale problemen 
die ontstonden na het verlaten van de 
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gouden standaard. Aan de theorie van 
de douane-unie werd veel aandacht be
steed in de vorige eeuw naar aanlei
ding van de eenwording van Duitsland 
en Italie en Viner blies deze theorie 
nieuw leven in toen in de vijftiger 
jaren de vorming van een Europese 
Economische Gemeenschap ter sprake 
kwam. Aldus ontstonden in wisselwer
king met de praktijk min of meer sa
menhangende inzichten met betrekking 
tot specifieke onderwerpen op het ge
bied van de internationale betrekkin
gen die tesamen "IEB" vormen. 

Bij de bestudering van talloze deel
gebieden in de economische wetenschap 
die in aparte vakken zijn onderge
bracht, heeft men te maken met speci
fieke internationale aspecten. Dit 
geldt in het bijzonder voor de maCro
economie, de monetaire theorie, de 
theorie van de organisatie van de 
markteconomie, externe organisatie, de 
theorie van de centraal geleide volks
huishoudingen, economie van de ontwik
kelingsgebieden e.d. Men kan ervoor 
kiezen deze specifieke internationale 
aspecten uitvoerig te behandelen in 
het kader van het betreffende vak en/ 
of de internationale aspecten te bun
delen in een apart vak IEB. Voor deze 
laatste opzet is aan al Ie Nederlandse 
faculteiten gekozen, waarbij voor dit 
vak aan vier van de vijf faculteiten 
een aparte plaats is ingeruimd als 
verplicht vak in het prekandidaats
onderwijs. In de praktijk, en mede 
onder invloed van de beschikbare hand
boeken 1, zijn vooral de volgende onder
werpen samengebracht: de theorie van 
de internationale handel, betalings
balanstheorie, theorie en praktijk van 
de handelspolitiek, theorie van de 
douane-unie of economische integratie 
en institutionele aspecten w.o. de in
ternationale economische samenwerking 
in diverse organisaties op regionaal 
en mondiaal niveau . Tegenover de voor
delen van een aparte behandeling van 
deze onderwerpen in het vak lEB staan 
ook nadelen, die aan de Nederlandse 
faculteiten niet altijd : voldoende zijn 
ondervangen. In de eerste plaats 
dreigt het gevaar dat de behandelde 
leerstukken teveel los worden gezien 
van de algemeen theoretische inzichten 

waarbinnen ze ontwikkeld ziJn. In de 
tweede plaats en nauw daarmee samen
hangend dreigt een verbrokkeling te 
ontstaan, waarbij de onderwerpen los 
van elkaar in aparte kaders worden be
handeld, waardoor in de theoretische · 
behandeling door een gebrek aan een
heid het zicht op de wisselwerking die 
in de praktij.k van het economisch le
ven optreedt, verloren gaat. Een goed 
voorbeeld hiervan vormt , de aparte be
handeling van enerzijds de zgn. pure 
handelstheorie en anderzijds de beta
lingsbalanstheorie, waarin men de kla~ 
sieke dichotomie tussen de reele sfeer 
en de geldsfeer herkent. Ook binnen de 
betalingsbalanstheorie wordt afzonder
lijk aandacht besteed aan een benade
ring vanuit de transacties in goederen 
en diensten en die in financiele acti
va. In de derde plaats dreigt het ge
vaar dat men de theoretische grondsla
gen helemaal uit het oog verliest en 
zich beperkt tot een onsamenhangende 
i nve n ta r i sa tie van a lIe r 1 e i ins t i tu
tionele factoren en feitel ijke ontwik
kelingen in het internationale gebeu
ren, waarbij handelsconferenties, mo
netaire regelingen, al les wat aangaan
de de Europese eenwording de krant 
ooit heeft bereikt, het doen en laten 
van multinationals en kookpotten vol 
derde- en vierde-wereldproblematiek 
een brij van feitenkennis opleveren . 

keuze 
De samenhang van economische pro

cessen in verschi llende volkshuishou
dingen en de onderlinge wisselwerking 
daarvan is uitermate gecompliceerd en 
een van de moei lijkste onderwerpen in 
het economisch denken . Indien men dit 
in een apart vak wi 1 behandelen, is 
een aanpak gebaseerd op inzichten die 
ontwikkeld zijn in een breed theore
tisch kader, onmisbaar . DaaTbij moet 
duidelijk worden aangegeven welke sa
menhangen tot onderwerp van studie 
worden gekozen omdat, zoals gezegd, 
vrijwel averal een "internationaal 
aspec~' aan te ontdekken valt. 

Aan onze faculteit bestaat een in
deling in vakken waarbij een keus is 
gedaan. Er zijn aparte vakken voor de 
theorie van de centraal geleide volks
huishoudingen en ~e economie van de 
ontwikkelingsgebieden. Dit betekent 
bijv. dat aan een theoretische benade
ring van de problematiek van de ont
wikkelingslanden bij IEB nauwelijks 
aandacht wordt besteed. Oat neemt niet 
weg dat in de toekomst als daar ruimte 
voor komt, meer aandacht lOU moeten 
worden besteed aan' die opvattingen in 
de theorie van de handel en de han
delspolitiek die een verklaring zoeken 
voor het feit dat ondanks of dankzij 
de handel steeds grotere welvaartsver
schillen optreden. 

oud en nieuw 
Enige jaren geleqen is besloten het 

blok IEB in de prekandidaat s fase te 
hil~~ren en de vrijgekomen roosteruren 
te gebruiken voor een inleiding in de 
welvaartstheorie, economische orde en 
organisatie van de markteconomie. Bij 
die gelegenheid is de betal ingsbalans
theorie, die voordien door Prof. Jong
man voor het kandidaats werd gegeven, 
ondergebracht bij het kandidaatsblok 
macro-economie (waar sindsdien deel 
111 van S6dersten op de lijst staat), 
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terwijl de behandeling van de handels
theorie werd ingekort (factor-reversals 
en de Leontief-paradox vervielen). De 
genoemde vakkencombinatie van twee 
halve blokken werd met name door de 
studenten niet als bevredigend ervaren 
en stond al gauw bekend als "de mon
stercombinatie" of tlhet monstruosumll

• 

De roosterrijd van 11 weken maal 2 uur 
was te kart om naast de behandeling 
van het gangbare neo-klassieke handel~ 
model, aandacht te geven aan alterna
tieve benaderingen. Inmiddels heeft de 
faculteitsraad besloten am bij de in
voering van semesterblokken IEB in het 
prekandidaats als verplicht vak te 
handhaven en hiervoor een heel blok 
van 16 x 4 uur te reserveren . Terwijl 
ten aanzien van de andere vakken is 
gesteld dat de overgang van een trimes
terblok naar een semesterblok geen uit
breiding maar een intensievere behande
ling van de stof beoogt. geldt voor IEB 
dat de uitbreiding van een half tot een 
heel blok het mogelijk maakt het pro
gramma wei uit te breiden. Dit schept 
de mogelijkheid om (1) naast de gang
bare neo-klassieke handelstheorie oak 
aandacht te besteden aan de neo-Ricar
diaanse en Marxistische visie op de 
internationale handel, (2) de beta
lingsbalanstheorie en de werking van 
diverse wisselkoersregimes weer bij 
IEB onder te brengen. Er valt m. i . wei 
alles voor te zeggen dit blok dan aan 
het eind van de rit te plaatsen, zodat 
men eerst macro-economie en prijstheo
rie heeft gedaan. 

macht 
Voor de traditionele behandeling van 
de internationale samenwerking (het 
institutionele gedeelte) zou een iets 
andere opzet gekozen kunnen worden . Het 
grate verschil tussen een nationale 
volkshuishouding en het samengaan van 
verschillende volkshuishoudingen is het 
ontbreken van een centrale overheid in 
het laatste geval.. Veel meer nag dan 
bij de nationale volkshuishouding is 
het onmogelijk een goed inzicht te 
krijgen in 'de prob.lematiek als men de 
internationale machtsverhoudingen tus
sen staten en belangengroepen in diver
se staten buiten beschouwing laat. Een 
behandeling van het institutionele ka
der zoals door mij bedoeld, vindt bijv. 

, plaats in The poLitics of internationaL 
economic reLations van Joan Edelman 
Spero (Allen & Unwin, 1977), waar de 
internationale monetaire samenwerking, 
handelsstrategie, internationale kar
tels e . ~ . ter sprake komen. 

Zonder onder'het mom van economie 
de politiek als hoofdschotel binnen 
te smokkelen, is inzicht in de poli-, 

tleke dynamiek noodzakelijk om het 
economisch beleid van de afzonder
lijke landen en de daaruit voortvloei
ende economische samenwerking en eco
nomische tegenwerking te begrijpen. 

Een korte opmerking tens lotte over 
de personeelsbezetting bij dit yak. 
Sinds Prof. Jongman media 1975 ern
stig ziek werd, .heeft men het moe ten 
stellen met ~en medewerker. Aan de 
andere faculteiten wordt dit vak 
verzorgd door een gewoon hoogleraar 
en tenminste twee medewer-
kers. Deze situatie heeft niet 
aileen het onderzoek geheel lamge
legd, maar oak beperkingen opgelegd 
aan het onderwijs. Inmiddels is met 
Prof. Jongman een zodanige regeling 
getroffen dat de leerstoel IEB va
kant is. De opstelling van een goed 
programma zal in overleg met al Ie 
betrokkenen door de nieuw te benoemen 
functionaris moeten worden gereali
seerd. Suggesties zoals Jan Blom in 
zijn artikel doet, zijn een welkome 
bijdrage van studentenzijde. maar het 
lijkt me voorbarig om onder de huidi
ge omstandigheden al een complete 
literatuurlijst voor de opleldlng In 
het prekandidaats te suggereren. 

'1 De Invloed In ~ederland van de 
eerste vier drukken van "de theorie 
van de Internationale economlsche 
betrekklngen" van Prof. De Roos 
daarop dlent m.l. niet te worden 
onde rs cha t. 

V.F.M. Wesseling . 

• 

RONDUIT 

DERAAD 
Het kan verkeren: twee maanden lang 
trekt de Werkgroep het hele regis
ter van demagogiese en andersoor
tige truuks (zoals het verduisteren 
van propaganda-materiaal van de 
AktieGroep) open om te bewijzen dat 
de avondstudenten de verge ten groep 
is aan onze Fakulteit (hetgeen ge
deeltelijk juist is) en dat aIleen 
zij in staat zijn om adekwaat de 
belangen van de avondstudenten te 
beahrtigen. In de eerste de beste 
vergadering van de Fakulteitsraad 
na de sluiting van de verkiezings
termijn voor de nieuwe raad, laat 
de Werkgroep de mist weer optrekken 
laat zien in het geeel geen be langen
behartiger van de avondstudenten te 
zijn en laat zich andermaal op sleep
touw nemen door de stat. 
Wat is er gebeurd? In de Fakulteits
raad-vergadering van 8 mei j.l. 
stond (o.a.) ter diskussie de vraag 
ot er voor de doctoraal-avond-stu
denten dezelfde termijn voor het be
halen van het doctoraal~examen (na
dat het kandidaatsexamen is behaald) 
moest worden gesteld als voor de 
doctoraal-dag-studenten die daar
voor 5 jaar de tijd hebben. De . Aktie
Graep was van mening dat een'maximale 
inschrijvingstermijn van 5 jaar bij 
een officiele cursusduur van 4 jaar 
weI zeer krap bemeten is ('n Post-

Ben Sanders, van de AktieGroep 
Ekonomen (AGE of Aktiegroep), is 
lid van het Dageli j ks Bestuur van 
de Fakulteit. Samen met de Heer 
Verburg en de Heer Kbenders 
draagt hij zorg voor de bestuur
lijke gang van zaken aan de Fa
kulteit. Hij is te bereiken op 
kamer 2193, tel. 4289 

.humus-achtige krapheid). De meeste 
avondstudenten zullen weliswaar ge
noeg hebben aan 5 jaar, voor menige 
avondstudent zal deze termijn daar
entegen een selekterende werking 
hebben. Avondstudenten die na 3 jaar 
doctoraalfase enorme tijdsproblemen 
voor zich zien opdoemen en beslui
ten de studie te staken zonder ooit 
toe te komen aan een officiele aan
vraag voor verlenging van de termijn 
(de soepelheid die men dat soort aan
vragen betracht werd was 66n van de 
argumenten voor het vasthouden aan 
de 5 jaar termijn) zullen in de toe
komst geen uitzondering vormen. 
Daarnaast was het voor de Aktie
Groep een volstrekt logiese zaak 
dat, nadat aIle mogelijke termijnen 
voor de avondstudie in vergelijking 

ben sanders 
met die van de dagstudie naar evenredig 
heid zijn verlengd, ook deze ter-
mijn naar evenredigheid verlengd 
zou worden en stelde daarom voor 
de avondstudie een termijn van 7 
jaar voor. 
In de overtuiging dat avondstuden
ten Dog een extra stok achter de 
deur nodig hebben om een beetje op 
te schieten met de studie verwierp 
de meerderheid van de raad (inclu
sief Werkgroeper Cees ten Broek) 
dit voorstel van de AktieGroep. 

Volgend jaar zijn wellicht bij de 
verkiezingen de eerste jaars-stu
denten de door de Werkgroep ont
dekte verge ten groep, dan kunnen 
we in september 79 van start gaan 
met de opnieuw ingevoerde sel~c
tieve propedeuse. 
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WERKGROEP 

AKKOORD 

ne laat ste verklezlngen voor de ~ac ul

tel tsr aad hebben een overwlnning opgele

vcrd voor he t nieuw( "Wergroep Akkoor d" . 
IIp drie s t emmen na , mis ten wiJ de der 'ie 
zete l in de raad, waardoor 'dlt Jaar het 
WERKGRIlEP AKKORn net nog niet de helft 
van he t aant a l zetels behaalde 
Jammer voor he t WERKGROEP AKKOORD, maar 
voor a l ook Jammer voor al le klezers, die 
hadden gehoopt da t er weer eens , na ja
ren, een verfrissende wind zou gaan 
waaien door de economische facu l t eit 
Maar niet getreurd, want he t WERKGROEP 
A~~OORD gaat door, met of zonde r die 
derde ze t e l , 
He t l i Jk~ duide l i Jk waar om het WER K
GROEP AKKOORD zo 'n gr90t enthousi asme 
heeft ont moe t , zowe l bi J studenten a l s 
biJ anderen aan onze f aculteit 
He t WERKGROEP AKKIlORD wll een nleuwe 
studentenpoli t iek brengen, die niet i s 
ge baseerd op dogma tisch denken of vas t
ger oest zi t i n Jaren geleden i ngenomen 
standpunten 
Een tweede be l angri Jke r eden voor de 
veor ons zp onve r wacht gunst1ge ve r 
~ie zingsu i tslag l igt i n de samenwerking 
me t de avondstuden t en 
Deze zo l ang verge t en groe p kan nu 
ei nde l i Jk aan bod kome n Hun be langen 
verdedi g ~ he t WER KGROEP AKKOORD, hun 
Gt em kl i nkt voortaan duideli Jk door in 
de raad . 
Het WERKGROEP AKKOORD is een ,groepering 
in opbouw Om zo vee l moge lijk studenten 
daadwerkeliJk t e kunnen ver tegenwoordi 
gen , moet er nog vee l gebeuren . 
We zullen i n het Komende raads Jaar me t 
z ' n allen hard aan de s lag gaan We ho
pe n daarbiJ uit t e groe i en t ot een be
langriJke organi sa t i e aan de economi
sc he faculteit He t WERKGR OEP AKKOORD 
moe t nog bewijzen dat zi J he t vertrouw 
e n van de ki ezer waard i s Ze zal he t 
komende Jaar dan ook ger egeld van zich 
la ten horen " 
'let WERKGR OEP A'0<IlORD heeft de ste un 
van vee l mensen nod ig Stemmen kan maar 
e'ens per j aar , maar meewerken kan e lke 
dag. 
Namens het WER KGROEP AKKOORD 

TJalling Halsma 
Cees de Boo en Philip Minc o . 

W"R KGROEP AKKOORD 
p .a . P. Raststraat 2', Amsterdam, 
te 1. 762336 . 
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DE UITSLAGEN 

AKTIEGROEP' 
Maandag 22 mei kwam de bekendmaking 
van de uitslag van de verkiezingen 
voor de nieuwe Fakulteitsraad. 

Bij de star traden qua zetel-aantal 
geen verschuivingen OPt De club van 
rechtse staf · l~den onder aanvoering , 
van Ankum; de EFB behoudt haar 4 
zetels. , De voorzichtig naar de pro
gressieve kant neigende PvdE (lijst
trekker Klant) komt dus ookdit jaar ' 
met niet meer dan 3 zetels in de 
raad. De PvdE ondergaat evenwel 
belangrijke ~ijzigingen in , de per
sonen ~ie de zetels gaan bezetten. 
De Lange en de Klerk zullen worden 
vervangen door van der Staak en 
Dorrestijn. Zeker het vertrek van 
de Klerk moet betreurd worden. Voor 
zover er sprake was van samenwerking 
tuseen de PvdE en de AktieGroep 
Ekonomen werd deze van de kant van de 
PvdE vooral door de Klerk gestalte 
gegeven. We hopen dat de , beetaande 
samenwerking in de Onderwijscommis
sie gekontinueerd zal kunnen worden. 
De verkiezing van van der Staak 
moet gezien worden als een persoonlijk 
resultaat voor v.d. Doel. (zie hier
voor Bostra nr. 60 en 61 ) .• Het is te 
hopen dat van der Staak hier niet de 
konklusie uit trekt dat hij bij zijn 
inbreng in de raad zich zal moe ten 
laten lei den door de standpunten van 
v.d. Doel. 

In de prima samenwerking in de Raad 
met de vertegenwoordigster van de 
TAS, Lydia van der Ark, zal waar
schijnli j k weinig veranderen, daar 
Lydia ook komend j aar weer in de 
raad za l zitten. 

Tussen de EFB en de PvdE geen ver
sch¥ivingen, tussen AktieGroep en 
Werkgroep welt A!gelopen jaar had 
de AktieGroep nog 5 zetels tegen 1 
voor de Werkgroep Ekonomen. Komend 
jaar zullen dat respektievelijk 4 
en 2 zetels zijn. Een nederlaag 
Voor de AktieGroep • Nu ben ik geen 
parlementarier en ik heb dus niet 
het vermogen om uit deze nederlaag 
een overwinning te verklaren. De 
belangrijkste oorzaak van de neder
laag van ,de Aktiegroep moet volgens 
mij gezocht worden in de verkiezings
campagne van het Werkgroep Akkoord. 
De suggestie dat het hier om een 
nieuwe groepering zou gaan heeft 
waarschijnlijk zijn uitwerking niet 
gemist. Op die nieuwigheid valt ' 
echter een hoop a! te dingen. Wan
neer we zien dat no. 4 op de vrije 
lijst van de Obas, Ph-ilip Minco, de 
opsteller is ge.eest van het ver-

, kiezingsprogram van het Akkoord en 
bove ndien overal werd aangekondigd 
als kontakt persoon van deze nieuwe 
club, dan moeten we konkluderen dat 
het Werkgroep Akkoord eerder een 
akkoordje is tussen de oude Werkgroep 
Ekonomen en de Obas, dan dat hier 
sprake is van een frisse wind door 
de Fakulteitspolitiek. 

Tegenover de avondstudenten heeft de 
Werkgroep de suggestie @wekt dat zij 
als nieuwe groep, aktie! zou deel
nemen en opkomen voor de belangen 
van de avondstudenten. Deze suggestie 
werd versterkt door een ongekend ak
tie! optreden in de verkiezingscam
pagne. Na 28 april (de dag waarop 
de verkiezingstermijn eindigde) heb
ben we echter geen levensteken meer 
mogen ontvangen van deze zo levns
lusti ge kiesclub. We moe ten dan ook 
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vrezen dat de'behartiging van de 
belangen van de avondstudenten door 
de Werkgrope weer via 'het reeds 
jaren door de Werkgroep geh.nteerde 
systees van handje-klap met de ErB 
zal geschieden. 
Overigens komen we hier meteen op een 
belangrijke tekort-koming ' in het 
werk van de AktieGroep. Ook wij 
pretenderen de belangen van de 
avondstudenten mede te behartigea. 
Met name het atgelopen jaar is dit 
te beperkt gebleven tot het optreden 
in de raad, er is te weinig kontakt 
met de avondstudenten geweest; het 
werk in de raad en commissies had 
veel weg van het bekende "voor u 
maar zonder utI. 

Overigens kan ook ten aanzien van 
het optreden van de AktieGroep voor 
de belangen van de dagstudenten ge
steld worden ot we wel genoeg ons 
beleid in de raad ~er diskussie heb~ 
ben gesteld onder grote groepen 
van studenten. 
Ik houd het niet voor onmogelijk 
dat een aantal studenten die hun 
twijfels over het optreden van de 
AktieGroep niet ter dia~ssie heb
ben kunnen stellen uit onvrede op 
de Werkgroep hebben gestemd. In dat 
verband is het nuttig te wijzen op 
het feit dat ook volgend studiejaar 
het beleid van de AktieGroep vast
gesteld wordt in de wekelijkse ver
gaderingen waar iedereen welkom is. 
Tijd en plaats van deze vergaderin
gen in het nieuwe studiejaar zullen 
zo spoedig mogelijk bekend gemaakt 
worden. 
Vier zetels in de nieuwe Fakulteits
raad voor de AktieGroep betekent dat 
onze invloed op de beslissingen van 
de raad Minder groot zal zijn dan 
afgelopen jaar. Dat terwijl er dit 
jaar een aantal beslissingen geno
men moe ten worden over het onderwijs 
aan onze fakulteit. in het kader 
van de herprogrammering. Van belang 
blijft steeds. de buitenparlementaire 
steun voor de AktieGroep, zeker nu 
de plannen van Pais bekend zijn ge
worden. Dat deze steun er is mag 
blijken uit het feit dat zo'n 150 
studenten tijdens de college-sta
king eind mei naar de Mozes en Aaron
kerk kwamen om zich te beraden over . 
wat ons te doen staat t.a.v. deze 
10-jaar oude plannen. 

Ben Sanders. 

Opkomstpercentages: 

Faculteitsraad: staf 78,4 % 
Tas 54,3 % 
studenten41,3 % 

Universiteitsraad: studenten 46,5 % 

ide vrij 45,8 % 

Hieronder de 'uitslagen van de Facul
teitsraadverk1ezingen en de Universi
teitsraad, uitgesplitst naar personen. 

P.v.d. E. 40 stemmen en 3 zetels 

1. J.J. IUant 15 
2. H.D. van der Staak 7 
3. A.F.M. Dorresteijn 7 
4. H.W. de Jong 5 
5. D. Perthel 3 
6. P.E. Venekamp 3 

15 stammen en 1 zetel 

1. Lydia van der Ark-Zijdel 15 

' .erkgroep Akkoord 

Tjalling Haislla 
Cees de Boo 
Yva. de Vr·ies 
H. Brinkers 
fieter Beemsterboer 
Philip Minco 
Jaap de Mare 
Edwin Denekamp 
Arnaud Schulte 
Jus Asjari 
C. Veerman 
Louis Salman 
Kees ten Broek 
C. Hebly 
Paul Bakker 
Cees v.d. Berg 
F. Smit 

266 stemmen 
en 2 zetels 

124 
54 

4 
22 

9 
10' 

9 
2 

10 

1 
2 

10 
2 
2 
2 
3 

Economische Faculteits Belan~en 
58 stemmen en zetels 

1. L.A. Ankum 28 
2. A.J. Grootenboer 8 
3. A·.H.M. Schrama 6 
4. F.J. Noorbergen 4 
5. A.M.L • . Rovers 4 
6. E. Dirksen 3 
7. N. Cohen 0 
8. A.B. Frielink 2 
9. H.H.J. Nordeman 3 
10.F.J.M. Klijn 0 
11.H.J. Noortman 0 

AktieGroep Ekonomen 

Ben Sanders 185 
Iris Meijer 24 
Annegreet van Bergen 25 
Clemens Lutz 9 
Coen Teulings 13 
Dennie Pit 17 
Wim Richter 3 
Rik Hindriks 6 
Jan Blom 19 
Mik van Wijk 11 
Gert Grift 2 
Bep Havenith 10 
Kees de Boer 1 
Adri Stam 12 
Paul van Leeuwen 1 
Erik Steketee 4 
Willem Roozenburg 10 
Noor de Bruin 6 
Piet de Vrije 4 
Sander Kooistra 2 
Robert Mast , 1 
Jos Smit 2 
Ron Keller 1 
TUII Freriks 1 
Ferd Crone 9 

378 stammen 
en 4 zetels 

UNIVEIlSITEITSIlAAD 
1. Derk Kappelle 
2. Charles Thomas 
3. Bas van Wessum 
4. Michiel Witteveen 
5. Han's Jansens 
6. Edwin Denekamp 
·7. Pieter Dreesmann 
8. Wim Wimmers 
9. Gito Bordonis 
10. Will em Schuddeboom 

1. Wiens van Asselt 
2. Manus van Diemen 
3. Ernest Laane 
4. Cees Groenboom 
5. Miriam Nijhof 
6. Henk Wind 
7. Wim aw_aan 
8. Ruud Bos 
9. Bert van Leeuwen 
10. Rob Kerstens 
11. Leo van der Meulen 
12 Dick van Nes 
13 Paul Van Leeuwen 
14. Ferd Crone 
15. Jan Peerdeman 

·16 Toon Meulemans 
17. Tom Schram 
18. Eric Kloosterhuis 
19. Auke Uilkema 
20. Joost van der ' Ven 
21. Adri Stam 

198 
7 

11 
6 
3 

12 
6 
1 

11 
7' 

279 
12 
15 
10 
95 
10 
31 
4 

7 
10 

8 
3 
4 

13 
3 
5 
1 

13 
3 

18 
14 

Voor de vrije lijst waG de ui tsl~' 
als volgt: 

OBAS 

1. Robert - Jan de Gardeyn 1497 
2. Paulus Smi t .s 72 
3. Paul Huberts 41 
4. Philip Minco 72 
5. Francien Kievits 228 
6. Albert~van Duin 19 
7. Klaas Oainga 43 
8. Ingeborg Derks. 146 

1. Frank Koning 
2. Janneke Hogenkamp 
3. Arnold Megelink 
4. Frank van Kampen 
5. Laurens Slot 

6. Frank Leguyt 
7. Eelco de Bode 
8. Nelly van Oudshoorn 
9. Ben Sanders 
10.Kar.en Vintges 
11.Bart van der Lugt 
12.Huib Verhoef! 

3847 
1559 

164' 
162 
504 

80 
77 
295 
118 
219 

70 
161 

De Redactie 
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ZWARE METAAL • • 
Begin april verblijdde de Nederlandse regering de kwakkelende bedtijfs

takken scheepsbouw en zware met~al met een forse overheidssteun (900 

mIn. gulden). Een goede opsteker zou je denken, vqoral voor degenen 

die arbeidsplaatsen een warm hart toedragen. Wie echter de inhoud en 

voorwaarden van de steun analyseert komt tot andere konklusies. Dan 

blijkt dat de regeringssteun bedoeld is om de banken hun geld uit deze 

industrietakken te laten terugtrekken. 

De voorWaarde van de regering is dat er ge~organiseerd wordt, d.w.z. 

dat er een vermindering van het aantal arbeidsplaatsen tot stand komt. 

Duidelijk is dat de VMF en scheepsbouwdirecties hier gaarne mee in

stemmen. De werknemers daarentegen toonden door middel van verschil-

lende demonstratieve akties hun ongerustheid en verontwaardiging over 

dit soort steun. Bovendien werden op verschillende bedrijven tegen

voorstellen geformuleerd, waarbij behoud van de arbeidsplaatsen het 

uitgangspunt was. In de rapporten waarin deze tegenvoorstellen worden 

uitgewerkt staat hoe dat gerealiseerd kan worden. Dit is o.a. gebeurd 

bij de ADM, Conrad-Stork (V~W), Bronswerk-Utrecht (VMF) en Stork-

Werk,spoor-Diesel (SWD) ook W1F. 

Het is de bedoeling van de redaktie oml 
meer aandacht te besteden aan interes
sante skripties. Vorige maand plaat
sten we een artikel over een skriptie 
van Johan Conijn. 
Dit keer een artikel over een aktu~le 
kandidaatsskriptie van Haarten Veraart 
over de zware aetaal in Amsterdam. 
De skriptie wordt op dit moment ook 
gebruikt door de bedrijfsledengroep 
van Stork-Werkspoor Dieselmotoren. 

Iedereen die een interessante skrip
tie weet of zelf heeft geschreven, 
wordt verzocht zich met de redaktie 
in verbinding te stellen over moge
lijke publikatie ervan. 

In 1977 werd voorlopig de "kroon" 
op het werk gezet door de buiten
landse ondernemingen in een apar
te Zwitserse dochter onder te 
brengen en daarmee af te schermen 
van VMF-Nederland. Het spreekt 
vanzelf dat in het bui tenland goed 
winst wordt gemaakt. 
Duidelijk is ook dat door de her-

De centrale argumentatie in die structureringen en internationa-
rapporten is dat afslanking niet lisatie veel kapitaal verloren 
aIleen onnodig is maar bovendien ging wat gebruikt had kunnen wor-
schadelijk is v~~r de toekomst- den voor modernisering en verbre-
mogelijkheden van het bedrijf. ding van de Nederlandse VMF-be-
Dit is opmerkelijk gezien de drijven. De slechte tijden van 
strekking van de adviezen en voor- VMF-Nederland heeft de directie 
s,tellen van de diverse regerin- voor een groot deel zichzelf op 
gen en adviescolleges. Bij hen de hals gehaald . De directie ver-
'geldt het uitgangspunt dat bij legt het werkterrein liever naar 
een teruglopende markt afslar*ng , ' het bui tenland en is niet rouwig 
nodig is, als je je marktaandeel ? om de inkrimpingen en vermindering 
niet weet te vergroten. Vergro- ~1 van het marktaandeel van verschil-
ting van het markta'andeel zit er. ,lende VMF-bedrijven in Nederland. 
niet in ge~ien bijvoorbeeld de Bij de SWP zijn daarvoor duide-

~~~~:n~Ulden en de hog,e arbeids-Wl~b~' 1fG' flnHfI~D' lijke voorbeelden te geven. Zo te zien een sluitende en logi-
sche redenering. De vraag is ech- ~ , 
ter of het de gehele werkelijk- ' , ' d- 1 mot n 
heid dekt. Over de invloed van de " lese ore 

~~Ii~~:!~n ~::;i:e 6~~~:~~:~~i~~ ~'. . ' ~n~~;~~;!ib~H~!~:!~diHgi:~~~j_ 
staande kap~taalexport vanu~t Ne- delijke teruggang in de scheeps-
derland is mijns inziens snel bouw de dieselindustrie niet v~~r 
zo' n discussie nodig. Dan kan bes problemen stel t. Ongeveer de helft 
eens blijken dat de uitgangspun- van de afzet van de SWD geschiedt 
ten van onze monetaire politiek in de scheepsbouw. In zo'n situa-
helemaal niet zo vanzelfsprekend tie gaat het erom, om nieuwe af-
zijn. zetmarkten te vinden. Natuurlijk 
Een discussie daarover valt ech- deels in samenhang met het zoeken 
ter buiten het kader van dit ar~ vanoplossingen in de scheepsbouw. 
tikel. Een paar mogelijkheden: 
Centraal hierin staat de vraag of "Vroeger kochten ,we links, rechts _ Op verschillende werven is voor-
je bij een teruglopende markt en het midden bedrijven op. Tot- gesteld om met reger1ngssteun te 
mo~t inkrimpen en wat de gevolgen dat bleek dat we van alles had- komen tot vernieuwing van de Ne~ 
daarvan kunnen zijn. In het ver- den maar van niets erg veel". derlandse vloot. In verband met 
lengde hiervan ligt de vraag of (FEM, 23-6-1976). de relatieve ouderdom van onze 
het desbetreffende concern weI in In die periode werden tientallen schepen bepaald geen overbodige 
die markt wil blijven opereren. bedrijven overgenomen. Na 1968 luxe. Hiermee zouden drie belang-
Waarschijn1ijk moet je de laatste begonnen de herstructureringen en rijke bedrijfstakken gestimuleerd 
vraag als eerste stellen. Bij het sluitingen. Duizenden arbeids- worden: de handelsvloot, de ~ps~ 
VMF-concern blijkt dat best rele- plaatsen en tientallen miljoenen bouw en de dieselmotorenindustrie. 
vant. guldens gingen hiermee verloren. _ De ontwikkeling van de economi-

geschiedenis 

Het beleid vanaf de fusie in 1954 
(W'erkspoor en Stork) tot 1968wordt 
door Meyer (Raad van Bestuur VI~) 
als voIgt getypeerd: 

10 

Tegelijkertijd gingde VMF-direc- sche betrekkingen met sociai1sti-
tie zich rich ten op het buitenland. sche landen kan voor de scheeps-
Daar werden nu omvangrijke inves- bouw en dieselmotorenindustrie 
teringen gedaan. In de periode nieuwe grote markten openen. (In 
1972-1976 nam het aantal werkne- vergelijking met West-Duitsland 
mers in het buitenland toe met is deze handel onderontwikkeld.) 
280Q (een verdubbelin'g) maar 
daalde in Nederland het aantalar-
beidsplaatsen met 1500. 

vervolg op,pag. 11 



,STORK-WERKSPOOR 
Het lijkt vreemd dat de Nederland
s~ reders en VMF niet optreden 
vOor dit soort steun van de rege
ring. Tenslotte wordt in andere 
scheepsbouwnaties omvangrijke 
steun gegeven (Japan, BRO, Frank
rijk) . 
Het antwoord op deze kwestie ligt 
in de internationalisatiepolitiek 
van de betrokken bedrijven. Niet 
alleen VMF, maar ook concerns als 
RSV en IHC verleggen hun aktivi
teiten naar het buitenland. IHC 
heeft onlangs zijn buitenlandse 
bezittingen ook in Zwitserland 
ondergebracht en RSV is al jaren
lang bezig in het buitenland wer
yen te bouwen (Japan, Zuid-Afrika, 
Brazilie). Bovendien heeft de RSV 
zich in de geldverslindende kern
energiemarkt geworpen. Deze be
drijven lijken niet meer gelnte
resseerd in de scheepsbouw in 'Ne
derland. Vandaar dat ze pleiten 
voor forse inkrimpingen (van 30 
tot 50%) en voor financiele steun 
voor reorganisaties, in plaats 
van stimulering van de vraag, zo
als in andere landen gebeurt. 
Vandaar ook dat de banken hun geld 
uit deze bedrijfstakken willen te
rugtrekken, wat deze regering hun 
nu mogelijk heeft gemaakt. 
Hiermee is ook de "luiheid" bij 
het zoeken naar nieuwe mogelijk
heden te verklaren. 
Een ander voorbeeld van weinig 
slagvaardig beleid: 
Onlangs heeft SWD een licensie
contract afgesloten met een Ja
pans bedrijf voor de Japanse 
scheepsbouw,markt. Als je bedenkt 
dat op di t moment het a·andeel van 
Japan in de wereldmarkt ruim 50% 
is, zijn de gevolgen duidelijk. 
Ruim de helft van de potentiele 
markt geeft SWD hiermee uit handen. 
Natuurlijk levert dit miljoenen . 
guldens op uit ' llcensierechten, 
maar geen uur extra werk. Veel be
ter was het om zelf aktief te ope
reren op deze markt. 

nieuwe markten 
Niet alleen wat de Japanse markt 
betreft moet een aktief beleid ge
voerd worden, maar op alle moge
lijke markten. Daarbij zal men 
samenwerkingsverbanden moeten zoe
ken met goeddraaiende werven. Het
zelfde geldt voor de markt voor 
energieopwekking (± 50%), de zoge
naamde stationaire toepassing van 
de dieselmotor. Te denken val t aan 
dieselcentrales in combinatie met 
stadsverwarming. In veel gemeenten 
wordt, vooral bij nieuwbouwwijken, 
er sterk over gedacht om dit sys
teem op grote schaal te gaan toe
passen. De VMF signaleert dit wel, 
maar springt niet in deze markt in. 
Juist in deze tijd is alertheid in 
dit soort zaken vereist. Daarnaast 
valt te denken aan. dieselmotoren 
voer energieopwekking in ontwikke
lingslanden. Daar is vaak behoef
te aan kleine, makkelijk piaatsba
re dieselgeneratoren. Dit geldt 
vooral voor landen die werkelijk 
aan hun ecbnomische opbouw begon
nen zijn (Vietnam, Angola, Mozam
bique). Met bijv. ontwikkelings
hulpgelden kan hier echter goede 
hulp aan deze landen worden gebo
den. 

Verder moet gekeken worden naar 
grote nog niet bestreken marktge
bieden (EEG-landen, Midden-Oosten, 
Oost-Europa) . 
Naast dit alles valt ook te denken 
aan andere industriele toepassin
gen zoals drooglegging (bijv.Mar
kerwaard), waterreg'ulatie (een 
groot probleem in ontwikkelings
landen) en mijnbouw (reeds in 
1977 in Australietoegepast) . 
In de hierboven aangegeven mark
ten liggen reele mogelijkheden 
om de huidige capaciteit te hand
haven. 
Een voorwaarde is wel dat de SWD 
snel het "~at" in haar assorti
ment opvult. 

Op dit moment beschikt de SWD over 
een serie lichte dieselmotoren 
(geproduceerd in Zwolle) en twee 
zware dieselmotoren (gemaakt in 
Amsterdam). Deze vrije jonge zwa
re dieselmotoren (TM410 en TM620) 
hebben grote mogelijkheden. De 
NRC omschreef ze als "krachtig, 
een goede verhouding tussen pres
tatie en verbruik, talrijke toe
passingsmogelijkheden" (NRC, 30/4 
, 77) , 
Wat de SWD nu mist is een zware 
dieselmotor. Al jarenlang wordt 
gesproken over de ontwikkeling 
daarvan, maar een daadwerkelijke 
aanpak ervan blijft achterwege. 
Daarmee verkleint de VMF de moge
lijkheden van de SWD. Met een vol
ledig aanbOd kan je doeltreffend 
concurreren. Bovendien kan je met 
het snel ontwikkelen van zo'n mo
tor d .m. v. de noodzakelijke proef
opstellingen tijdelijke overcapa
citeit goed benutten. Hetzelfde 
geldt voor het zoeken naar nieuwe 
toepassingsmogelijkheden voor zwa
re dieselmotoren. 

inkrimping 
Met zo'n aanpak kan je ook de na
delen van de capaciteitsverklei
ning vermijden. 
De VMF-directie wil het aantal 
arbeidsplaatsen bij SWD met 432 
verminderen (= 22,3%). De omzet 
moet tot 70% gereduceerd worden 
(van 500 naar 350 mln. gulden). 
Dit gebeurt op basis van moeilijk 
controleerbare afzetprognoses, 
uitgaande van het huidige weinig 
slagvaardige beleid. Bij deze 
voorstellen tot inkrimping wordt 
in het geheel niet ingegaan op de 
vraag of dit wel verantwoord is. 

Elk modern produktiebedrijf 
heeft een bepaalde minimumgrens 
wat betreft haar omvang. De stand 
van de techniek, de eigenschappen 
van de produkten en de structuur 
van de markt bepalen die minimum
grens. Onder die grens heeft dat 
bedrijf binnen de huidige concur
rentieverhoudingen weinig kans. 
Nu is niet aan teo geven waar die 
grens precies ligt, maar datmaakt 
dit probleem niet minder serieus. 
Het is zeer goed mogelijk dat de 
verdere teruggang van een aantal 
scheepsbouwwerven (bijv. NDSM) te 
wijten is aan het zakken onder 
die minimumgrens. Vreemd is dat 
de VMF-directie in dit verband 
geheel niet over dit vraagstuk 
rept. Het Financieel Economisch 
Magazine signaleerde di t als volgt: 
"En tenslotte resteert er na de 
afslanking een motorenbedrijf, 
dat 's "lechts enkele honderden 
miljoenen omzet behaalt, terwi~ 
men binnen de VMF de opvatting 
'htildi.qt dat een dergelijk be
drijf, dat wereldwijd opereert, 
een niveau van een miljard om
zet moet bereiken om goed mee te 
kunnen doen." (FEM, 25-3-' 78) . 

vervolg 'op page 12. 
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nadeJen 
De nadelen van die inkrimping 
zijn niet moeilijk aan te geven. 
Neem bijv. het onderhoud en de 
service. Bij een g~ringere afzet 
betekent dat het in stand houden 
van een onderhoud- 'en servicenet 
relatief duurder wordt. Het moet 
er weI blijven, omdat je anders 
geen motor meer verkoopt. 
Hetzelfde geldt voor het agenten
net. 
Bovendien kan je vaak zien dat het 
vertrouwen van de kopers evenre
dig verloopt met de omvang van 
het bedrijf. Vooral bij grote en 
dure investeringen, als bij de 
dieselmotor gaat dit op. 
Het gevaar van verdere terugval 
van het bedrijf bij inkrimping is 
duidelijk aanwezig. Daarnaast 
heeft inkrimping meer nadelen. 
Vermindering van het aantal ar
beidsplaatsen bij een toch al ho
ge werkloosheid. Dit zal tot stand 
komerr door deels ontslagen, deels 
natuurlijk verloop. Het gevaar 
zit er in dat een deel van het 
natuurlijk verloop tot stand ~ 
door het vertrek van de beste 
vakmensen. Zij zien geen toekomst 
mee~ in de SWD. V~~r de toekomst 
van de SWD is di teen zeer slechte 
zaak. 
Bovendien is inkrimping sociaal
economisch onverantwoord. De die
selmotorenindustrie wordt door de 

HAD DEN W E HEM 

regering zelf als een speerpunt
industrie afgeschilderd. Het lqat
ste r<q:p:>rt van het CPB onderstreept 
dit nog eens door te stellen dat 
de exportindustrie mede verzwakt 
is door zich teveel te richten op 
halffabrikaten en te weinig op 
verwerkende industrie. 
Argumenten dus om de afzetmoge
lijkheden van deze industrietak 
te stimuleren. Argumenten ook om 
de VMF te dwingen tot een slag
vaardig afzetbeleid in de diesel
motorendivisie. Bovendien 'argu
menten om het aanbodpakket aan te 
vullen en op meer terreinen toe
pasbaar te maken. 

regeringssteun 
Het beleid ,dat de regering en de 
VMF-directie voorstaan is echter 
geheel anders. Hierboven heb ik 
beweerd dat de financiele steun 
aan de scheepsbouw en de zware 
metaal vooral erop gericht is om 
de banken hun geld te laten te
rugtrekken uit de scheepsbouw en 
dieselmotorenindustrie. 
Het voorbeeld van de SWD maakt 
dit duidelijk. . 
De regering geeft VMF 235 mIn. 
guldens steun. 100 mIn. hiervan 
is om de achtergestelde lening 
van vorig jaar om te zetten in 
20 mIn. aandelen en 80 mIn. ach
tergestelde lening tegen gunsti
ger voorwaarden. Verder is er 15 
mIn. als bijzondere steun v~~r de 
SWD in de vorm van Winstbewijzen 

Toe H N lET 

BET E R K U NNE N H 0 U DEN • • • 

(= recht op een deel van de even
tuele overwinst). Deze 115 mIn. 
moe ten worden gebruikt om de le
ning van 25 mIn. van de ban~en 
af te lossen en de lening van VMF 
aan SWD van 125 tot 100 mIn. te 
verminderen. Als compensatie voor 
de overgebleven 100 mIn. krijgt 
VMF een achtergestelde lening van 
50 mIn. en 50mln. steun in de vorm 
van winstbewijzen. 
De overgebleven 20 mIn. gaan als 
steun naar VMF-apparatenbouw en 
VMF-kranenbouw. 
De conclusie is dachtik gewettigd 
om te stellen dat het grootste 
deel van de steun (150 mIn gulden) 
ten doel heeft om de banken en VMF 
hun geld uit de dieselmotorenin 
dustrie te laten terugtrekken. 

De vraag is wat ze met het vrij
ge~omen geld gaan doen. Hun in
ternationalisatiepolitiek door
zetten ? Hun pleidooien en prak
tijken wijzen in die richting. 
In dat · licht zijn alternatieve 
bedrijfsrapporten een zeer posi
tief verschijnse1. 
In hun uitgangspunten tonen die 
werknemers meer verantwoordelijk
heidsgevoel voor de Nederlandse ' 
werkgelegenheid dan de concerns, 
de banken en de regering. 

Maarten Veraart 

VISSCHOTEL 3 a ~ personen 

Hakkelijk en wijs 

Nodig: 

1. 2 bli kjes makrael van 250 gram 
2. 100 gram havermout 
3. 1 ons geraspte kaas 
~ • . ~ eetlepels melk 
5. gesnipperde ui 
6. 2 eieren 
7. redelijk veel sambal, 

peper en zout 

Heng de hele handel goed door elkaar, 
in een met boter ingesmeerde oven
schaal. Paneermeel ot beschuit er 
bovenop met wat klontjes boter. 
Zet het in een voorverwarmde oven 
gedurende ~O minuten, ovenstand: 
halt. 

Opdienen met: 

- stokbrood 
- sla en/ot komkommer 
- witte wijn . 

~::::::::::::::::::~~======~~~~~;;~~~~~~~~~::~::====~~~====~~, Licht uit in de keuken en dan ••• 
smullen maar. 

PAIS STELT ZIJlf EIGEN "WETENSCHAPPELIJKE" PRESTATIES NU ALS NORM VOOR DE IIELE 

UNlVERSITEIT. KURSUSDUUR TOCH ~ + 1 ,i.p.v. 5 + 2 7 7 7 7 •••••• 

12 

PdV 



I 

AGE 10 JAAR PRIJSVRAAG 

AGE 

10 JAAR STRIJD 

In september 1968 doken Rob Boonzayer, 

Boe Thio en Rob Giebels in de kaarten

bakken van de Studenten Vak Beweging. 

Ze zochten de ekonomen en~konometris

ten eruit die aan onze fakulteit 

studeerden,en riepen een vergadering 

bijeen.Boe Thio,een van de initiatief

nemers:"De SEF had een forum georga

nioeerd over de ekonomiestudie,en w~ 

wilden daar als studenten eisen gaan 

stellen.Vooral op het gebied van 

demokratisering.In die tijd werden 

de besluiten op de fakulteit nog 

uitsluitend door de hooglerarenge

nomen.Zelfs medewerkers hadden geen 

stemrecht." 

Naar die eerste vergadering op het 

SVB-kantoor kwamen veel studenten, 

en Aktiegroep Ekonomen was geboren. 

13oe:" Het was heel Ie uk om te merken 

dat er zoveel geliJkgestemde mensen 

rondliepen op je eigen fakulteit. 

Dat aIleen gaf al een grote stimulans. 

En toen daar even later ook nog de 

demokratiseringsakti,es op de Univer

s iteit bijkwamen,die kulmineerden in 

de Maagdenhuisbezetting,raakten we 

helemaal in een stroomversnelling." 

In die tien jaar is er nogal wat ver

anderd op de Fakulteit,en voor een 

niet gering deel is dat te danken aan 

de aktiviteiten van de Aktiegroep. 

Een aantal (oud)Aktiegroepers heeft 

de koppen bijelkaar gestoken om pas

sende jubileum-aktiviteiten te orga-

® 
~--~--------~ 

niseren.Op het moment wordt aan drie 

fronten gewerkt:een geschiedenis van 

de Aktiegroep,een speciale aflevering 

van TPE,en een kongres. 

Een aantal oud-Aktiegroepers is al 

naa,rstig in herinneringen en archieven 

aan het putten op zoek naar de Rode 

"Draad door aIle akties heen.Hun ver

slag zal naar aIle waarschijnlijkheid 

Ph" /CAN 
H*"./f.HulzUID ~r.tC. 

IN _ Ioff:T STAJ."N .... 

HAA« VDL&EN$ I'I'J ~~~~~Fi''T 
HUn- H Hf.TSlna.. 

PIT I#OOIT z.o 
S£OO£t..D! 

uitkomen in een Rostra-Special,tezamen 

met de overdenkingen van een groot 

aantal profs en medewerkers bij het 

Aktiegroepjubileum,en met de geschie

denis van Rostra zelf.Dat wordt een 

Collectors Item,dus. 

In september komt een Aktiegroep-

• 

VOOR EEN DEMOKRATIES ONDERWIJSBELEID 

Zeker op onze Fakulteit waar de we- , 
tenschap heel nauw verbonden is met 
allerlei belangen is de strijd voor 
de kwaliteit van de opleiding niet 
eenvoudig. Het meer willen rich ten 
van de studie "ekonomie" op maat
schappelijke belangen stuit al gauw 
op belangen die ook weI in de maat
schappij zijn terug te vinden maar 
dan weI in een zeer bepaalde hoek: 
het bedrijfsleven. Zelfs de vele 
kontakten die onze Fakulteit he~ft 
met "Den Haag" lijken vaak in dit 
teken te staan. Daar doorheen bre-
ken is letterlijk een miljarde~
operatie. Miet voor niets is het dat 
de Fakulteit der Ekonomische Weten
schappen, (happy-)FEW, 66n van de 
laatste is die nog steeds studenten 
in de vakgroepen heeft. 
Tien jaar strijd is zeker Dodig om 
gevierd te worden, mede gezien datgene 
wat nog voor verbetering vatbaar is. 
0. dit wat te illustreren de volgen
de prijsvraag: 

WIE IS WIE ??? 
Zet de juiste naem bij het juiste 
plaatje: 

v.d.Doel, DreeSmann,GOedhart,~~:;;:~~ 
Kessler, Klant, Pais, Philips, 
Willems, Zahn en v.d. Zijpp. 

Onder de goede oplossingen wordt een 
leuke prijs verloot. Oplossingen 
sturen naar Rostra, pia Fakulteits
buro~ 

nummer van het Tijdschrift voor Poli

tieke Ekonomie uit.Met bijdragen van 

al die gerenommeerde ekonomen die de 

Aktiegroep de laatste "jaren heeft op

geleverd.Eindredaktie:de kersverse 

Doctor Robbre Boonzayer Flaes. 

Tenslotte organiseert de Aktiegroep 

met de SEF een kongres in november, 

onder de titel:Nieuwe wegen in de 

Ekonomiese Politiek.Onderwerpen die 

aan de orde komen: Macro-ekonomies 

beleid,Multinationals,Herstrukturering 

en Ekonomiese Planning.Uitgenodigd 

zijn,behalve ekonomen uit de kring 

van de Aktiegroep,een keur van binnen

en buitenlandse sprekers.Je hoort 

nog van ons. 

Aktiegroep Feestkomissie 

San,der Kooistra 

jubile~1n In november r'----:-__ 
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SEMINXR INNOVXTIE 
Op 22 maart j.l. werd in Amsterdam een seminar gehouden . rond het thema innovatie. 

De bijeenkomst werd georganiseerd door het Economisch Gaografisch Instituut (EGIl 

van de Universiteit van Amsterdam (UvA). Aan de bijeenkomst werd deelgenomen door 

ongeveer 25 personen· afkomstig van universiteiten, TNO, bedrijfsleven en overheid, 

die in hun werk op verschillende manieren met het vershcijnsel innovatie te maken 

hebben. Aanleiding voor het houden van een dergelijk seminar was het voornemen van 

het EGI een instituutsonderzoek op te zetten naar innovatie en incubatie in grote 

stedenl • 

Een aantal deelnemers had papers ingediend, welke tijdens de bijeenkomst wer

den toegelicht. Achtereenvolgens kwamen macro-economische, micro-economische en 

politiek-maatschappelijke aspecten van innovatie aan de orde. In dit verslag wordt 

niet gestreefd naar een volledige weergave van de vele onderwerpen die de revue 

passeerden. 

[en oorspronkelijke interpretatie 
van de huidige economische crisi s 
werd gepresen t eerd door Van de Woes
tijne (em. HI Delft). Dez e wees erop 
dat de ko opk r acht gedurende de jaren 
'70 was blijven toenemen - hetgeen in 
vro eger e crises niet het gaval wa s -
en conclud eerde op gr ond daa rvan dat 
in de ze crisis e en pol±tiek van be
stedingsverruiming, zoals reeds in 
1974-74 door de Nederlands e regering 
t oegepas t, niet de geei gend e remedie 
is 2 • Volgens Van de ~oestijne i s de 
s tagnati e vefoo rzaakt door verzadi
gin gsverschijn s elen (vooral i n secto
ren me t g e ringe inkom ensol asticitei
ten) en ste r ke con curren ti e van de 
ontwikk el i ngslanden. Uaarbij be ru s t 
de concurrentiekrach t van doze landan 
ni e t zazeer op hot lage loonniveau, 
maa r voeleer op d8 omstandi ghe id dat 
dez r. l anden de loonkosten per eenheid 

produkt in sn el tempo kunnen verlagen, 
omdat zij door het inhalen van hun 
technische ach torstand in staat zijn de 
arbeidsproduktivitoit met een veel 
groter percentage te verhogen dan dat 
wa a rmee de lonen stijgen, terwijl in de 
wB s terse industrielanden da ontwikke
ling van de l onen globaol aan die van 
de arbeidsproduktiviteit is gekoppeld. 
Wanneer deze verzadiging of concurren
tie ertoe leidt dat de afzet minder 
stijgt dan de arbeid sproduktiviteit, 
vermindert do werkgelegenheid in de 
betreffende sectoren. Uit het feit 
dat de werkloosheid min of meer con
stant blijft, terwUl or toch rogelmatig 
nieuwe massa-entsla gen vallen, kunnen 
we echter concluderen dat er in de 

Ihuidige crisis ook mogelijkhoden aan
wezig zijn veer expansieve sectoren. 
De bovenstaande analyse leidt tot de 
conclusie dat daarbij een belangrijk8 
rol gespeeld wordt door s ectoren die 
zich op nieuwe mogelijkheden richten en 
een hoog technisch niveau hebben, zo
dat er (voorlopig) geen concurrentie 
te duchten valt van de ontwikkelings
gebieden. Het gaat erom deze sectoTen 
te stimuleren (bijv. electronische ap
paratuur, off-shore installaties, 
·kunststoffen, investeringen in olie
landen). Het is duidelijk dat in dit 
verband innovatie van cruciale bet eke
ilis is3 • 
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heertje 
Heertje ·(UvA) wees erop dat ar

beidsbesparing door t echnische ontwik
keling tot. compenserende werkgelegen
heid kan l e iden via hat afzetvergro
tend effect van relatieve prijsdalingen 
als gevolg van ~roduktiviteitsstijgin~ 
gen 4 en via het kapitaalbasparend ef
fect van technische ontwikkeling, 
waardoor het mogelijk is nieuwe activi.
teiten te ondernemen. Daarvoo r is no
dig dat er voldoende inva s teringsmoge-
1 ijkheden zijn. Innova tieboleid dient 
hiertoo bij te dragen. In een bijdra ge 
van Lim (TH, Eindhoven) wordt echter 
gesteld dat het i'iede rlandse innova tie
beleid bij een internatinale vergelijking 
slecht uit de bus komt&. 

Van Duijn (TH, Delft, bedrijfskun
de) ging in zUn bUd rage in op hat 
verband tussen innovatie en lange
golftheori een. In dez e theorieen kun
nen basisinnovaties fungeren als motor 
voor de opgaande fase van de lange 
gol f. Aangezien de drang om tot nieu w2 
basisinnovaties te komen het grootst 
i3 wanneer de vorige basisinnovaties 
uitgewerkt zijn, kunnen zelfs deze 
schijobaar autonome basisinnovaties 
als endogene variabelen worden opge
vatS. 

schondori 

Schondorf (UvA) ging in zijn bij
drage in op de relatie tussen inno
vatie, levenscyclus van het produkt 
en ondernemingsleiding. Hij benadrukte 
het belang van een dynamische leiding 
die ervoor zorgt dat het bedrijf een 
nieuw (of vernieuwd) produkt kan in
troduceren voordat de levenscyclus 
van het bestaande produkt afloopt. 

De Jong (UvA) memoreerde de vUf 
verschillende vormen van innovatie 
die Schumpeter onderscheidde, nl. 
nieuwe produkten (i), produktiepro
cessen (ii), organisatievormen en 
instituties (iii), grondstoffen en 
halffabrikaten (iv) en afzetmarkten 
(v). Ten onrechte worden de laatste 

drie onderdelen nogal sens verwaer
loo s d . Ten aanzien van het verband 
tu s sen innovatie en onpernemin ~s
grootte was De Jong van I· \enin g dat de 
resultaten van empirisch ond orzoek 
tot de conclusie leiden do t klein e 
bedrijven zeker nie t minder innoveren 
dan grote bedrijven met cen " r oo t 
marktaandee1 7 • ue go ed e 'performanc e ' 
van kleine bedrijven in dit opzicht 
komt oak naar voren in Ben brochur e 
van de werk ge ve rsbonden, diD doo r 
Peteri (voorzitter van do commi ss ie 
onderzoek en ontwikkelin g van deze 
bonden) werd toegelicht. In deze pu
blikatie worden een aantal aanbcvelin
gen gedaan ter bevordering van inno
vatie, waoronder, • het oprichten van 
inno va tiowinkels om advios te kunnen 
gaven aan voo ral kleinere bcdrijven 
me t be trekkin g t o t de uitvocrinQ van 
inno vaties, • hat aQnst ollon van 
lia ison-officers bij univCfs i t eiten en 
hogcschol cn om t ot beters in Formatie
uitwisselin g me t het bedrUf s leven te 
komen, • he t benutt en van uvcrheiQs
opdrachton om inno vati es in het bc
drijfsleven to stimul c ren9 , • e en va s t 
pe rc enta ge van overh eidsopd ra c~1 ten 

plaatsen bij kl c in c r o en ~ iddcl g ro to 

be dr ijven. 

randstad 

Uit de bijdra ge von De Smidt 
( nijksunivorsitei t Utrecht) over inno
va ti E> en regionaa l produkti omilieu en 
de hierop ve lgende discussie kwam nnar 
varon da t innovaties in het algomeen 
z~llen plaatsvinden in a gglomeraties, 
dwz voor Uoderland voornamel ijk in de 
;landstad. Uit komt door de grote dif
ferentiatie in a~beid smarkt, toeleve
ringsbedrijven en informatic die de 
agglorneratie kenmerkt. Innovatio be
tel<snt derhalve geen doorbrcking van 
de regionale centrum-periforie-ntruc
tuur. Desalniettemin zijn ar Bon aantal 
tinnoverende eilandjes' in de peri fore 
gebieden (bv rond Ilen~elo) en he tis 
van belang deze ZDveel mogelijk uit te 
bouwen. 

In het bovenstaande is reeds op 
de overhoid gedoeld waar gesprokon 
werd over innovatiobeleid, hot sturen 
van overheidsopdrachten ir. bepaalde 
richtingen en stimuleren van regionale 
aroeikernen. Daar kunnen we nog aan 
toevoegen het stellen van bepaalde 
Eisen van overheidswege aan g08deren 
en diensten, bijvoorbeeld in hot belang 
van het milieu. Van Loon (Hinisterie 
van Volksgezondheid en Ailiouhygigne) 
stelde dat de overheidsbureaucratie 
zoals deze momenteel geo~ganiseerd is, 
niet adequaat op deze verlangens kan 
reageren en dat in dit opzicht sociale 
innovatie nodig is. Overigens meenda 
hij dat de industria nogal vijandig 
stond tegenover overheidseisen ten 
aanzien van de produktie. 

vervolg op pag. 15 



vervolg van poe. j4 

medisch 

Oe bijdrage von Van Loon 9in9 meer 
in het bijzonder over sociale innevatie 
in de r.1odische sector lO

• u e sterke 
grQei van de r.1edisch-curatieve con
sUr.lptiobehoeft scllept oen tooner.lcnde 
afhanakelijkheidsrelatie • patient-arts'. 
UJ:l dit te doorbreken dionen nlterna
ti8ve ontwikke1ingen die opl<omen uit 
de burgerij zoveel mogelijk de I<ans tc 
k rijgen zich to entplooien. Innovatie 
op dit terrein vGrdient bovendien 
prioriteit gezien het grate macro-eco
no~ische beslag vnn de uitgaven veer 
de volksgezondheid. Van Loon toonde 
zich daarbij Gen voorstander van regio
nale decentralisatie. 

Tenslotte noemde Van SpongIer 
( Gcr.leente AJ:lsterdam) als voorbeeld van 
~ociale innovatie h~t aanleggen van 

woonerven' in steden. 
In zijn bijdrage over onderwijs en 

innovatie verwees l(oopJ:lan (UvA) naar 
onderzoekresul ta ten van P-sacharopoulos 
waaruit blijkt dat de marginale op- ' 
brengst van inver~eringen in onderwijs 
(human capital) aanvankelijk afneemt 
naormate het inkomen per hoofd stUgt, 
r.laar ~n de m8est ontwikkelde landen 
vervolgens l!Jeer toeneemt door het be
lang van hoog-ontwikkelde arbeid ols 
cSr.1plcr.lent van geavanccerde techniek. 

G.J. Schotsman 

Voetnoten: 

1 In de 'Nota onderzoek [GI: innovatie 
en incubatie in stede1ijke gebieden' 
geeft J.G. Lambooy de v01gende defi
nitie: incubatie in grote steden of 
grootstede1ijke zones is de nieuw
stichting van (en/of de uitbreiding 
van bestaande) bedriiviQheid door 
innovatie, in de brede 5chumpeteri
aanse zin opgevat (Nota, bIz. 3). , 

2 Om te voorkomen dat met hat badwater 
ook de baby wordt weggegooid, wi1 ik 
hier de kanttekening bij p1aatsen dat 
het conjuncturele instrumentarium, 
ook a1 zou dit tekort schieten am 
~e huidige crisis op te herfen, ons 
weI behoed heeft voor een vererge
ring van de crisis. Tot hat canjunc
turele instrumentarium dianen we oak 
te rokensn subsidies van overheids
wege in gaval van (conjuncture1e) 
werktijdsver!corting, Dverheidssteun 
aan door conjunctuur getroffen be
drijven en de zogenaamde automatische 
stabilisatoren (vooral sociale ver
zekeringen) • 

3 Zie voor een nadere uiteenz8tting 
van Van de Woestijne t s ideesn zijn 
artikolon "1920-1970 en de huidiga 
lan ge depro Gsie ll

, Economisch Uullu
tin, Vrij e Univarsiteit, jan 19 73 , 
bIz 11-17 cn " Ue goade jaren die aan 
de depre nsie voora fgingen:t, Tijd
s chri f t voor Geschiedenis, 1969, bIz 
359-382. 

4 In do di s cu ss i" "'oe s ik op de moge-
, lijkheid dat bcdrijF s takken die een 
vor ho udin08 gowUs gro t e tocnam e van 
de produktivi teit r ealiseron cn con 
folat.1.Gvc prij s daling vertoncn, dCG
ondonks . lochts een betrekkelUk gorin
gc afz o tvcrgroting :rvaren door een 
lage inkomensela s ticiteit, terwijl 
bodrijfstakl(en die z elf weinig pro
duktivit eitsstijging kennen en dc:r
halv e aen qeringe bijdrage l overen 

tot de groei van het reele inkomen, 
juist sterk van deze groei profits
ren door hoge inkomenselasticiteiten. 
Uit e8n bedrijftakkenonderzoek dat F. 
8. van de Poll en il< momenteel doen, 
blUkt dat dit voor een niet onbelang
rijl< aantal bedriifstakken opgaat. 

5 II .J. Lim verwijst in dlt varband naar 
R. Rothman, C~. freeman at. 81., 
"5appho Updated phnse I I", in i1e
search Policy, Vol 3, no 3, North
I~lland Publ.Comp., November 1974. 

6 Zie over basisinnovaties en verbete
ringsinnovaties ook L. Hoffmann, 
" Wetenschappelijk stoeien met tech
niek', E58, 15 febr 1978 en J.J. van 
Ouijn, "Actualiteit en beleidsimpli
caties van de Kondratieff-cyclus", 
E58, 25 jan 1978. 

7 In enkele artikelen (Economisch Oa9-
blad, juli 1977, betoogt J.G. Post 
daarsntegen dat juist een oligopo
listische marktstructuur met tamelUk 
hoge winsten innovatie het msest 
stimuleert. 

8 VNO en NeW, "Innevatie en nieuw elann , 
nov 1977. 

9 Tot deze aanbeveling komt oak het 
rapport "The current international 
economic climate and policies for 
technical innovation!!, Schience Po
licy ~ esearch Unit, University of 
Sussex, ism. Staffgroup Strategic 
Surveys TrJO, 1977. Zie voor Ben be
spreking van dit rapport: L. van der 
Geest, "Innovatie", E56, 22/29 maart 
1978. 

10 Zie voor innovatie in dp. diensten
sector in het algemeen: "Policies 
for innovation in the service sectorl', 
DECO, 1977. Zie verder in het kader 
van poli tiek-maatschappel ijke aspecten 
vsn innovatie het nummer van de Jou~
nal of Economic Issues (Dec 1972) ge
wijd aan "macroeconomic institutional 
innovation ll • 

uitgeverij 
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lIEIlPROCRAMMEBINC 
In Rostra nr. 61 van mei j.l. heb 
ik geprobeerd de belangrijkste ar
gumenten aan te geven om aan de e
conomiscpe faculteit toch vooral 
door te gaan met de herprogramme
ring van de studie op basis van 
het Herstructureringsrapport. Dit 
naar aanleiding van de evaluatie
nota van het Hinisterie van 0 & W 
over de eerste ronde van deherpro
grammering. Hierop kan aangevuld 
worden, dat het betreffende com
mentaar in grote lijnen door de 
faculteitsraad in de vergadering 
vart 17 april is overgenomen. 

hoger onderwijs 
voor velen? 

Onder deze inmiddels v'eel bekriti
seerde titel heeft onderwijsminis
ter A. Pais een nieuwe nota sepro
duceerd, waarin hij nog een stap 
verder gaat in zijn kritiek op de 
herprogrammering. . 
De situatie w~rdt als 'muurvast' 
gekenschetst, de gewens~e resulta
ten zijn volgens Pais niet bereikt 
en dus moeten de resultaten van de 
hele herprogrammeringsoperatie 
maar aan de kant geschoven 
\'Iorden. De maximale cursusduur wil 
Pais daarbij op 4 jaar stellen met 
een uitloopmogelijkheid van slechts 
een jaarj bovendien zal er een. 
stren~ selectieve propedeuse moe
ten kome~ en zullen slechts weini
gen tot de post-doctorale opleidin
gen worden toegelaten. 
nat de ·s ituatie niet 'muurvast' zit 
gezien vanuit de universiteit van 
Amsterdam, dat zeer vele van de in
gediende programma's geheel voldoen 
aan de wettelijke eisen van de Wet 
:Jerstructurer:!.ng (waaronder ook 
net programma van ueze faculteit) 
en dat hier juist geprobeerd wordt 
de efficiintie en de kwaliteit van 
het onderwijs te verbeteren lapt 
Pais gewoon aan zijn laars. Hij 
komt in zijn nota met volledig .uit
gewerkte wetslvijzigingen. 

een volkomen 'ideaal' programma tot 
stand komt is gezien de vele wensen, 
kritiekpunten en knelpunten in het 
huidige programma niet zo vreemd. 
De bereidheid bij docenten en stu
denten om te werken aan een zo 
goed mogelijk programma is echter 
duidelijk aanwezig. 
Het bijstellen, verbeteren en ver
volgens gewijzigd weer programme
ren van het onderwijs vereist een 
systematische, permanente evalua
tieprocedure. Aan het ontwerpen 
van een dergelijk systeem voor de 
propedeuse (wa~rin de Propedeuse
raad ongetwijfeld een belangrijke 
rol zal -moeten spelen) werkt men in 
de commissie evaluatiesysteem prope
deuse, waarvan binnenkort de resul
taten te verwachten zijn. Dit geldt 
ook voor voorstellen om de studie
vert raging en de -uitval tegen te 
gaan. 

Bij het ter perse gaan van dit num
mer legt de Commissie Algemene In
leiding de laatste hand aan haar 
eerste rapport. Deze commissie is de 
afgelopen tijd bezig geweest met 

drs. H. OOSTENDORP 
herprogrammeringslunktionaris 

~it de reacties in de pers , van de 
studenten en anderen blijkt weI, 
dat deze nota een schok door de u
niversiteiten heeft doen gaan. 
Ik zal hier niet uitgebreid op de 
inhoud van de nota ingaan, ook al 
omdat deze nog niet officieel aan 
de fac ulteiten is verzonden en dus 
o'ok niet besproken is in de facul
teitsraad. 
In eerete instantie kan ik verwij_ 
zen naar het al genoemde commentaar 
op d'e eerste nota-Pais, waarin vol
doende l'Iordt ingeeaan op de nood
zaale om door te gaan met de uitwer-
1:ing .en invulling van de herprogram
mering. 

propedeuse "8/79 

Deze zal voorzover mogelijle al vol
gens de uitgangspunten van ons Her
structureringsrapport worden inge
richt. Dat dnarbij niet onmiddellijk 
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het opstellen van een inleiding in 
de algemenc economie, waarbij de in
tegratie van de vakken micro en ma
cro in het eers , e blok van de pro
pedeuse centraal stond. Deze inte
gratie 'is nog niet tot stand gekc)
men, maar er zijn toch een aantal 
aanzette~ gedaan voor een dergelijk 
programma in de toeleomst. Daarnaast 
zal de stof van de beide onderdelen 
micro en macro in de werkgroepen 
waarschijnlijk beter bij elkaar aan
sluiten, ook al aangezien micro een 
nieuwe opzet voor de propedeusestof 
heeft ontworpen, die nu wordt uitge
werlet in dictaten e.d. Oole de vale
groep macro zal marginale wijzigin
gen aanbrengen,"""'t naar de mening van 
de commissie zal de Algemene Inlei
ding ook te volgen moeten zijn voor 
mensen zonder wiskunde 1. In de ple
nocolleges zal getracht worden de 
samenhang tussen de vakken duidelij
leer te maken. Verder ~il de commissie 
iedere propedeusestudent een monde
ling \referaat laten houden. Tenslotte 

wil de commissie graag verder werken 
aan een werkelijke integratie in de 
komende jaren en zal zij direct in 
'september haar werk naar aIle' waar
.schijnlijkheid voortzetten. 

T.a.v. de rest van de propedeuse
studie geldt, dat er voor de mees
te vakken geen ingrijpende wijzi
gingen in het programma doorgevoerd 
zullen worden. AIleen micro heeft 
voor de gehele propedeuse een ande
re indeling en fasering ontworpen, 
die ook voor andere vakken gevol
gen lean hebben. Dit Inatste geldt 
ook voor het programma van de Al
gemene Inleiding. 

semesters 79/80 
Op dit moment zijn de voorberei
dingen daande voor herprogramme
ring van het kandidaats voor 79/80. 
Na de propedeuse ~n de zogenaamde 
voortgezette basisperiode : zal het 
onderwijs in semesters (16 weken) 
worden gegeven in plaats van in de 
huidige 11 weken. Dit heeft nogal 
wat organisatorische, roostertech
nische gevolgen, die door een 'tech
nische' commissie onderzocht 
worden op dit moment. Een 'inhoude
lijke' commissie zal zich tegelijker
'tijd gaan bezighouden met de gevol
gen voor inhoud van de vakken, de te 
hanteren onderwijs- en werkvormen 
e.d.vooral met het oog op de studie
duurverkorting en andere wensen, die 
in het Herstructureringsrapport 
staan opgesomd (bIz. 15). 
Tot zover deze keer over de stand 
van zaleen rond de herprogrammering 
aan de economische faculteit. Voor 
me~r informatie ben ik te vinden op 
leamer 2136 (tel. 4136). 

~CJJ'S Oo,,"_dorp 



HANNO¥ER MESSE, 19;8 • • 
W'einig echt nieuW' 
Ieder Jeer organlseerd de vakgroep Be
drijfsinformatlca en Accountancy een 
excursle naar de Hannover Messe. 
Deze Messe is een jaarbeurs waar Indus
triele producten van velerlei aard ten 
toen worden gesteld. 
lo zljn er prodUkten te zien op het 
gebied van de electronica, de communl
ca tie., gereedschappen, vervoer en ener
gie voorziening. 
~en belangrlJk gedeelte van de beurs 
wordt ingenomen door het Centrum voor 
Bureau en Informatie techniek (CeBrr). 
Hler worden de nieuwe en mindel' nieuwe 
ontwlkkellngen op het gebied van de 
Informatieverwerking getoond. 
De bedoeling van deze excursie, ook wel 
studiereis, is de studenten die geinter
resserd zijn in Informatica en Automati
sering de gelegenheid te geven zich een 
vO.orstelling te makeh van de apparatuur 
die er op dit gebied op de markt gebracht 
wordt. 
Op zichzelf bieden de colleges Bestuur-
11jke Informatie Verzorging en Informa
tie Technologie (BIVIT) hiervoor niet 
voldoende gelegenheid. Hoewel ook in 
de loop van het college jaar enkele ,'x
('I.'~ -:'::--: 1es gaor g"'\:liseerd 'soP den n ~l ~l" en;:e
le afzonderlijke computerapparatuur
leveranciers, bledt de Hannover r'les~e 

Jui s t de gelegenheid een beeld te l<rij
gen van zo ongeveer alleo wat er op dit 
gebied te koop I s. 
Dat een bezoek aan de beurs door de 
va~groep van grote beteneni s wordt ge
a ch t voor de otudenten die de colleges 
3IVIT lopen, blljkt ult he t feit dat een 
bezoe~ aan deze :1ess e volgend j aar ver
pl1 ch t wordt voor' het ten tamen BIVIT
groot. 

Dit 'aar heert het bezoek aan de t1e s se 
plaats gehad van 22 tot en met 25 aprll. 
Op het programma staan dan: 
het gewone ;"essebezoek in groepJes aan 
de divers e stands naar eigen keuze, 
.een georgani s eerd bezoek aan de Philips 
stand waar nlemand veel wijzer van is 
geworden, een bezoek aan de Kamer van 
~bophandel waar we lets te horen kregen 
over . de Duits -Nederlar.dse handelsbetrek
Kingen die deze Kamer verzorgt en die 
bli j kens door de Rabobank beheers t wer
den en waar de discussie na afloop zich 
t oes plts te op de vaor en tegens van de 
Pastbank , wat de afgevaardigde van de 
bank c.q. kamer helemaal niet zo leuk 
bleek te vinden en een,aangeboden, bez oek' 
aan de ~~esse-show (een soort van revuel 
varHite ). 

apparatuur 
Om geinterresseerden een indrUk te ge
ven van wat er al zo te zlen was op de 
beurs, . en wat niet; de 'volgemde greep 
uit de overstelpende hoeveelheid infor
matie verwerkende apparatuur zoals dat 
zo mooi heet. 
-Tek ~ tverwerkende dpparatuur (dic teer
machines. schrijfmachines" telexappa
ratuur en intercom), 
-""Segevensverwerkende apparatuur (com
puters, officecomputers, bijbehorende 
software en randapparatuur zoals re
geldrukkers, schJjfeenheden en magneet
bandstations) . 
-ReRenapparatuur (zakrekenmachines, ta
felreke~~achlnes, microcomputers), 
-Tekenapparatuur (tek~ntafels, plotters, 
graflsche beeldbuisstations), . 

-apparatuur voor kantoorinrichtlng en 
-organisatle. 

Alle grote en heel veel kleinere compu
terapparatuurleveranciers zljh op de 
beurs vertegenwoordigd. V~~r de Natio
nalisten onder ons: ook Daisy Systems 
(voormalige Tealtronic) was op de beurs r 
te vinden. 
-Apparatuur voor geld en goederenver
keel'. 

stabiel 
Waren er spectaculaire, nieuwe zaken te 
vlnden dit jaar? Antwoord:neen. 
Wat was er dan wel te zlen op de beurs 
dlt Jeer? 
Volgens welingelichte kringen was er 
dit jaar een ,stabilisatie te zien op de 
markt. 
Wat' betreft de afzonderlijke deelmark
ten; 
Wat betreft de grote computersys~emen 
is de groei e.r ult. Rr komen dan ook 
weinig grotere modellen meer uit. 
Men beperkt zich tot het verfijnen van 
de systemer en het aanbrengen van be
paalde perfecties. 
Wat betreft de middel-grote systemen 
zijn de groeimogel1jkheden duidelijk 
betel'. Zo bracht Philips een tweetal 
nieuwe modellen op de markt (p 330 en 
p430) , die evenwel geen spectaculaire 
vernieuwing inhielden. 
Wat betreft de kleinesystemen is demarkt 
nog steeds vol op in beweging. 
Ren ontwlkkel1ng die nog steeds doorgaat 
is het steeds Kleiner worden v-an de sys
temen. 
Zo was bij de zak-rekenapparatuur een 
apparaatje te vinden met het formaat 
van een Amerikaanse r.redit Card en de 
dikte van een viertal milimeters. Ver
der gaan vooral de interne geheugens 
steeds mindel' ruimte innemenCasio en 
Sharp 
Ook een ontwikkeling die nog steeds 
doorgaat i s de opmars van de floppy-disk 
als opslagmedium. 
Op het gebled van de tekstverwerking 
zijn steeds fraaiere apparaten te krij
gen. Standaard brieven die eenmaal ge
tikt zijn worden op een Kleine floppy
disk opgeslagen en kunne~ naar believen 
later weer uitgeprint worden met alle 
eventuele wiJzigingen die men daarin wil 
aanbrengen. Videc, Philips en Olympia 
hadden hierin fraaie apparaten. 

hobby 
Ren markt voor de toekomst is die del' 
zogenaamde "hobby-computers". Dit zijn 
kleine computers (16-32KB) die met een 
hogere progra~ertaal geprogrammeerd 
kunnen worden( bv. BASIC) waaraan bepaal
de randapparatuur gekoppeld kan worden 
zoals een printer en die geschikt zijn 
voor bepaalde educatieve doeleinden. De 
problemen die bijvoorbeeld biJ het 
kandidaatsvak voortgezet boekhouden 
aan de computer gevoerd worden zouden 
ge~kkeliJk en evensnel door deze 300rt 
computers opgelost kunnen worden, Een 
voorbeeld van deze soort computer was 
te zien als de PET-Computer van Commodore. 
IBM was dit jaar te zien met een systeem 
om bepaalde soorten baliewerk bij banken 
te automatiseren, zoals het storten, op
nemen en w1sselen' van geld. 
Opvallend was verder dit jaar, dat er d1t 
jaar vrij weinig "point of sale" appara
tuur te zien was . Deze apparatuur maakt 
het automatisch lezen van prijskaartjes 
mogeliJk, waardoor er zodoende minder 
kans op fouten zijn bij de Kassa. 
Blijkbaar Kleven er toch nog wel wat 
moeilijkheden aan de toepass1ng van 
deze apparatuur, en ' kan het nog wel 
even duren voerdat deze apparatuuur 
algemeen toepassing zal vlnden in de 
winkels, NCR had nog wel eGn demonstra
tiemodel op haar stand. 

~ot zo vel' het overzlcht van de nieuwe 
en mindel' nieuwe zaken dle er op de 
Hannover messe te z1en waren. 
Bij het bezoeken van een beurs waar 
eigenlijk alleen maar nieuwe apparatuur 
getoond wordt moet je eigenlijk niet 
uit het oog verliezen dat veel van de 
getoonde apparatuur nog nauwelijks 
wordt toegepast en dat op zijn minst 
de meeste bedrijven en instellingen 
nog 'met apparatuur werken die al enkele 
jere n oud is. , 
7.0 waren er op de beurs nauwelijks meer 
echte boekhoudmachines te vinden, ~erwijl 

die nog wel heel veel gebruikt word'en in 
de praktijk. 611een natasaab had er nog 
een staen, 
~en ponskaartenmachine voor primaire 
vast legging was ook nauweliJks te vin
den. Ten slotte valt ook waar te nemen 
dat de magneetschijf de magneetband 
steeds meer verdringt als opslagmedium. 
Ondanks de weinige spectaculaire vlnding
en was de beurs In Hannover weer de 
moeite waard om te bezoeken 
Ook de wijze waarop deze excursie van 
de zijde van de staf begeleid werd ver
diend een woord van waardering. 
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Tijdschrift voor Politieke 
Ekonotnie " - --::- :--, , . . . na een proces 

wegen e. de nodige demo
kratiese procedures een beleid tevoor
schijn komt volgens de schrijvers Dat er problemen z~Jn rond onze ener

gie-voorzienin5 is genoegzaam bekend, 
evenals het feit dat over de oplos
sing van die problemen zeer uiteen
lopende meningen bestann. 
In Nederland hebbell we zeer direkt te 
maken met het kernenergieprobleem 
door de uitbre:dine; V"l! de UCN-fa": 
briek in Almelo. De artikeken in dit 
nummer ' van TPE trachtel! duidelijk te 
maken, dat het politieke, militaire 
en ekonomiese geharrewar rond Alme-
10 niet op zichzelf staDt. De schrij
verB maken duidclijk dat de besluit
vorming over energiez~ken bepaald 
niet geBchicdt op basis vnn ma a tschap
ra tioneJ.e arEu~enten. Het zijn vee~ 
eer de prioriteiten van een handje
vol grote ondernemingen, die de maat
schappelijke ontwikkelingen hier vOOr 
een groot deel bepalen. 
Een artikel van Jan de Jong en Arnold 
Koper (Staat, bodemschatten en ener
giepolitiek) beschrijft de rol van de 
staat b(j de winning van olie en 
gas en de energiepolitiek. 

aardgas 
Al vroeg had de nederlandse staat be
moeienis met de energievDorziening. 
Sinds de Mijnwet uit 1810 is de staat 
eigenaar van bodemschatten en bepaal
zij wie die bodemschatten moeht ex
ploiteren. Er was wel opsporingsvrij
heid, maar eigenlijk was dit een mono
polie van de Bataafse Petroleum Maat
sehappij en later van de Nederlandse 
Aardolie Maatsehappij. 
Na de ontdekking van de grote aard
gasbel in Slochteren werd reorgani
satie van de nederlandse energiemarkt 
noodzakelijk, dit gebeurde o.l.v. de 
overheid. Het resultaat van die reor
ganisatie was de integratie van olie
en kolenkapitaal in ~~n energiemono
polie. Gedeeltelijke privatisering 
van het centrale gasproduktie- en 
distributieapparaat was het gevolg, 
al hield de staat toezieht op prij
zen en tarieven. Pas veel later be
sefte men, dat er grote aardgaswin
s ten naar de oliekoneerns waren ge
gaan i.p.v. naar de gemeeoschap. 
Na de zestiger jaren ontstaat er kon
kurrentie tussen geimporteerde olie 
en nederlandse steenkool en tevens 
onderlinf, tussen de grote oliepro
dueenten. Ingrijpen van de staat werd 
noodzakelijk. Maar o.dat de staat in 
de eerste plaats een slagveld van 
verschillende ekonomiese belangen
grQepen is, is het idee van de staat 
als een wellicht niet-neutrale,maar 

geen reeel be'eld van de wijze waar-
op een beleid tot stand komt. 
Naarmate de staat in toenemende mate 
zelf materieel be lang (zoals bv. de 
aardgasbaten) krijgt in de energie
voorziening, zal zij ook willen pro
fiteren van hogere gasprijzen, ten 
koste van andere belangen. 
Moeilijkheden komen er bij het Con
tinentaal Plat (olie- en gaswinning 
uit de Noordzee); de oliekoneerns 
willen (vauwege de hoge financiele 
risiko's die zij lopen bij opsporing 
in de Noordzee) de grootst mogelijke 
zekerheid dat zij een kommerciele 
vondst kunnen ontginnen op basis van 
vooraf gemaakte afspraken. Hadden de 
maatschappijen nog weinig bezwaar te
gen deelneming van de overheid in 
Slochteren; tegen participatie van 
de staat in het Continentaal Plat 
verzetten zij zioh sterk. 

slochteren 
In het geval van Slochteren ziet men 
dat er een giganties energie-monopo
lie tot stand kwam, waarin Shell en 
Esso ook vrolijk deelnamen. Het tra
ditioneel in overheidshanden zijnde 
produktie- en distributieapparaat 
werd door de deelneming van deze kon
cerns ,in de Gasunie gedeeltelijk ge
privatiseerd. Zo kon ook voorkomen 
worden dat het aardgas (voor huis
houdelijk gebruik) met de olieproduk
teu (stookolie) van de oliekoneerns 
zelf zou moeten gaan konkurreren. 
Bij een groot deel van de bevolking 
leefde de opvatting', dat de opbreng
sten van aardgas enolievondsten aan 
de gemeensehap moesten komen. De toen
malige minister van Ekonomiese Zaken 
Den Uyl deed toen voorstellen voor 
de mogelijkheid van staatsparticipa
tie in de winning van succesvolle 

olievondsten op het Plat. Staatsdeel
neming zou plaatsvinden in geval van 
ekonomies winbare hoeveelheden, de 
staat zou dan vetorecht hebben in 
prakties aIle zaken. Hevig protest 
van de oliemaatschappijen voIgt; een 
te groot deel va n de Tweede Kamer is 
tegen. 
De nieuwe rege ring De Jong komt met 
een herziene versi e va n de AMvB,waar
in staat dat de afweging van staats
deelneming geschiedt op louter finan
ciele gronden, alleen bij riijke gas
velden zou er sprake zijn van staats
participatie. 
Dan krijgen we de energiekrisis in 
1973, de verhoudingen op energiege
bied lijken geheel omgegooid. Aan 

~ 
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Het 5-de numme r van TPE staat bijna 
geheel in het kader van de energie. 
Een artikel van Hans Schenk over het 
beleid van de Bondsrepubliek inzake 
kerne'nergie, Cor Ui tham e .a. beschrij 
ven het nede~landse kernenergiebeleid 

de peri ode van goedkope en overvloe
dige energie kwam een.einde; het enr
giebeleid zou voort Gan in termen van 
schaarste worden geformuleerd. 
Dit deed grote delen van de bevol
king en de regeringsleidere beseffen 
dat het energievraagstuk kraehtiger 
en meer gekoordineerd moet worden 
aangepakt; de staat krijgt meer dan 
voorheen e e n regulerende rol toege
wezen. 
Het energiebeleid diende te worden her 
zien. Enkele doelstellingen van de 
rege ring Den Uyl (energieno ta van 
minister Lubbers): 
- wa t betreft het energieyerbrui k: 

1.beperkinR van do vraag door prijs-
ve rhogingen; 

2.geen verdere exportkontrakt e n en 
3.afbouw van de vraag van grootver-
bruikers. 

Wa t betreft de prijzen heert de cen
trale overheid grotere bevoe gdheden 
voor zichzelf opgeeis t (bv. minimum
prijzen voor aardgas vaststellen). 
Wel kwam er protest van de industri
ele verbruikers, met als ge volg dat 
hun aardgasprijzen minder sterk ste 
gen. 

-wat betreft de energieproduktie: 
1. vorming va~ een strategiese reser-

ve van het Slochteren.gas (5%) 
2.verruiming van het aanbod door i.
port van kolen en gas; 
3.vergrmting van staatsdeelneming in 
de olie- en gas winning op het Con
tinentaal Plat en tevens versnelde 
exploitatie hiervan. 
Zelfstandige opsporing en winning 
door de staat werd niet noodzakelijk 
geacht, wel krijgt aSM e en algemene 
vergunning tot deelneming op het Plat. 

fot slot komen de schrijve rs tot de 
volgende konklusies: 
Dat de staat participeerde bij gas
winning (Slochteren) was a1 geaksep
teerd; deelneming in de oliewinning 
op het Plat was iets gehhel nieuws. 
Door de hevige protesten van olie
koneerns en andere bedr ijven wordt 
het energievraagstuk omdergeschikt 
gemaakt aan de belangen van h~t pri
vate energiekapitaal. Na de energie
krisis ziet men toch weer sterker 
overheidsoptreden, hoewel de nieuwe 
maatregelen geeh aanzet tot een seri
euze greep op de energievoorziening 
blijkt. De belangen van de energie
producenten zijn besehermd gebleven en 
het konfliktpotentieel met de ver
schillende verbruikersgroepen blijft 
groot. 

1'4' 
\ 

')fiT ~U.£JtJ)IGe.. M>DtRNE. G.DoE~· 
€IIEN ff,.l\"' "'A"l ~otrN. - • - -

Ingezonden door een anoniem staflid, denken wij. 
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Jonge bedrijfseconoolen 
die de moderne 
ontwikkelingen 
in accountancy, 

E.D.P. en financial 
planning and control 
willen blijven volgen. 

Arthur Young & Company Nederland, een inter
nationale maatschap van accountants, is gevestigd, 
in Den Haag. De Arthur Young organisatie (accoun
tants, belastingadviseurs en management conSUl
tants) heeft kantoren overal ter wereld. 

Onder meer door de voortdurende groei van onze 
praktijk door het gehele land zoeken wij contact met 
jonge bedrijfseconomen die de post-doctorale 
accountantsopleiding (gaan) volgen en een werk
kring ambieren in een internationale accountants
praktijk. 

Werken bij Arthur Young is voor economen interes
sant omdat: 
- men door het v,olgen van seminars in kantoortijd 

zowel in Nederland als elders in Europa steeds 
up-to-date blijft inzake internationale ontwik
kelingen op het gebied van de accountancy en de 
bedrijfseconomie 

- begeleiding van werk en bijsturing van de carriere 
aangepast zijn aan het niveau van bedrijfs
econoom 

- er verschillende keuzemogelijkheden zijn voor 
specialisatie binnen het vakgebied 
de praktijkopleiding plaats vindt bij modern 
georganiseerde multinationale bedrijven 

- onze arbeidsvoorwaarden uitstekend zijn. 

Gaarne willen wij de heren economen in een 
vertrouwelijk gesprek nader voorlichten en hen in 
staat steJlen op informele wijze kennis te makenmet 
onze organisatie. Neem daarvoor contact op met 
Drs. A.J. Meyer of de heer C.C.M. van Noord - tel. 
070-46.92.28 of schrijf ons - Laan van Meerder
voort 47, Den Haag. 

~ [ffi 1r [}={] lUJ [ffi W lOJ lUJ ~ @] ~ [E [OJ [E [ffi ~~ ~ [OJ 
intemationale accountants 
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St 0 '.l.t6U; tf:P.ved j 1978 f ,O , no 
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J.'l Zl rVers)uG v.:\n de N~derlandFie Bank prijFi CR f 10 , 00 

~~~!~~~~~ _~~_~~l~_~=~~ 
C~ntr~ ~' e conomisch p12r 1978 

Sta~t. f;uttgeveri5 1978 prijs co: f 20 ,00 
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Sharp analysis and astute observntions ]ead to ~n eye- openin6 
"view of the imnact of nolitical life on the DR-tional economy 
of America and- othe r c~pitt=lilist democrasieso 

Princeton University PreR~ 1978 ca f 35 ,-

As n a t:tons mn kinc up economi.c systems hil.ve suc;h rl. iver.'3~ ttJ.eo 
loei.ccJ , elll tural end econom:i r.: r:ha ra.r:terj sties . thp.y C ~.n be 
classified only lOBsely as r. ~!,it:;l l.:i s t, socia l i,f'it or ,?,ommunist t 
or P8 ~eveloped and d~vRlopine countries . In thiR Recond ~di
t i on ? ttention is directed toward D number of problema th ~ t 

h3ve bp.come more important throu ~hout the World sin~e th e ~un r

tp.r century of post- World :',tar II pro 6~er1.ty r. El 'l1e to ",n end i.n 

the early 19708. !loueh ton Mifflin 1978 prijs ca f 51 , 40 

§!~~~!!j~-~~~~~!~~~:~~~ 
Mr.CrAC''\.cer. - report: Tow:;!rdt;: full employment !\nd price st!?-hility 

OEeD , 1977 pr i js ca f 35 , ~0 
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Aler Nove - ~he Sovjet Er.onomir gYBte~ 

Allen &- Unwinn 1978 prijF; co f'?7 ,05 
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